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kd in pri sestavljata seznam novih ministrov spirala nasilja v veliki rritaniji terjala nov težak krvni davek

Liberalci bodo v parlamentu 
glasovali za Morovo vlado
IVladni program Alda Mora podpira tudi Confindustria

boj proti inflaciji in za zagotovi
tev varnosti državljanov v seda
njem propadajočem gospodarstvu 
in razpadajočih državnih struktur. 
Ni slučaj, da so ti demokristjanski 
desničarski parlamentarci pozvali 
krščansko demokracijo, naj ne po
pušča na levo».

Minister Colombo 
o italijanskih 
dolgovih s tujino

RIM, 21. — Zakladni minister Co
lombo je v zvezi z nekaterimi iz
javami bivšega zahodnonemškega

RIM, 21. — Moro je danes nadaljeval pogovore za sestavo sezna
ma ministrov nove vlade. V tej zvezi se je sestal z demokristjansko 
delegacijo na sedežu krščanske demokracije. V prejšnjih dneh je bi
lo rečeno, da bo Moro nekoliko spremenil vladno strukturo in mnogi so 
Pričakovali, da bo tudi precej novi h ministrov. Po vseh znakih sodeč 
Pa bodo v vladi ostali skoraj vsi prejšnji demokristjanski ministri.

O sestavi vlade so govorili tudi 
*a današnjem sestanku republikan
skih parlamentarnih skupin. Raz
pravljali so o neposredni udeležbi 
v vladi z demokristjani in določili, 
haj tajnik stranke La Malfa in 
Predsednika parlamentarnih skupin 
sporočijo predsedniku vlade imena 
republikanskih parlamentarcev, bi 
ki prišla v poštev za nekatera mi
nistrstva. Zvedelo se je, da La 
Malfa ne bo prevzel nobenega mi
nistrstva, temveč samo podpredsed- 
stvo vlade, medtem ko bo Reale 
minister za pravosodje, Bucalossi 
s» javna dela, Visentini za finance 
In Spadolini za kulturne dobrine.

V palači Madama se je sestal 
izvršni odbor demokristjanske se
natne skupine, ki je prav tako ob
ravnaval določitev demokristjanskih 
senatorjev za ministre. V krščan
ski demokraciji je sicer v teku obi
čajni notranji bòj med strujami, 
katera bo imela v vladi več svo
jih ljudi. Tako so se danes sesta
li parlamentarci, člani vsedržavne
ga sveta in člani osrednjega vod
stva KD leve struje «base». Po dalj
ši razpravi so sestavili delegacijo, 
ki ima nalogo, da naveže stike s 
Pooblaščenim predsednikom Morom
v zvezi z razporeditvijo ministrskih 
mest v novi vladi. Leva struja «ba
se» kandidira za ministre ali mini
strske podtajnike svoje člane Mar- 
coro, Ripamontija, Cossigo, De Mi
to, Gallonija in Graneilija.
_ Medtem ko se za kulisami dolo
čajo ministrska mesta, je liberalni 
senator Premoli danes povedal, da 
bodo liberalci v parlamentu glaso
vali za novo Morovo vlado. Dejal 
je, da so programske točke, ki jih 
je predložil Moro sprejemljive za 
liberalce, zlasti še tisti del, ki se 
nanaša na ukrepe za rešitev gospo
darske krize. Liberalni senator je 
Povedal, da njihova podpora Moro-
vi vladi ni dogovorjena in zanikal, 
da bi bila ta liberalna poteza sa
mo «izkoriščanje dvoumnosti». Po 
mnenju Premolija, samo dejstvo, da 
So republikanci pristali na Morove 
obveznosti, zadostuje, da liberalcem 
ni treba biti v opoziciji. Potem ko 
je liberalni senator poudaril, da bo 
njegova stranka podprla vlado, je 
dejal, da bo obenem tudi kritično 
ocenjevala njeno politiko po oprav
ljenem delu in da liberalna stran
ka zelo resno in odgovorno ocenju
je Morov vladni program, ki ne 
nasprotuje liberalni politiki.

Morovo vlado in njegov program 
Podpira tudi ■ Confindustria. Izvršni 
ddbor Confindustrie, ki se je danes 
Sestal pod predsedstvom Agnellija, 
je pozitivno ocenil gospodarsko in 
socialno politično linijo nakazano v 
programskem dokumentu nove vla
de. še posebej je izvršni odbor 
Confindustrie ugodno ocenil tisti aei 
Morovega programa, ki se sklicuje 
na resen položaj, ki ga preživlja 
država in na težave pri uskladitvi 
ohranjevanja primerne ravni pro
izvodnje in zaposlitve s potrebo, da 
se zadržita primanjkljaj plačilne 
bilance in inflacija.

O novi Morovi vladi in o njenem 
bodočem političnem delovanju so 
razpravljali tudi demokristjanski 
Parlamentarci, člani «mednarodnega 
študijskega centra Sturzo». Ugoto
vili so, da bi morala krščanska 
demokracija bolj odločno stopiti v

kanclerja Brandta o začasni izklju
čitvi Italije iz gospodarske skupno
sti dal intervju tedniku «Panora
ma», v katerem pravi, da to ni res 
in da tega stališča ne zagovarja 
niti zahodnonemška vlada, še manj 
pa ostale članice EGS.

Glede obveznosti, ki jih je Ita
lija prevzela z gospodarsko skup
nostjo, Colombo pravi, da so pri- 
poročila, ki jih je dala EGS Ita
liji ob spremenitvi kratkoročnega 
posojila v srednjeročnega, v skladu 
s predvideno italijansko politiko za 
leto 1975.

V intervjuju zakladni- minister go
vori tudi o dolgovih, ki jih ima Ita
lija s tujino in opozarja, da bo 
treba še dlje časa zatistini pas in 
zmanjšati zasebno potrošnjo zara
di podražitve nafte, obresti, ki jih 
mora Italija plačevati za najeta po
sojila in dodatnih naložb za prido
bitev novih domačih energetskih vi
rov, kar bo v prihodnjih, letih požr
lo nič manj kot 4 odst. kosmatega 
narodnega odstotka.

Dvanajst atentatov irskih teroristov 
povzročilo pokol v središča Birminghama

Doslej so prešteli 14 smrtnih žrtev in 80 ranjenih, obračun pa ni dokončen - Bombe so 
eksplodirale v javnih lokalih, ki so bili v večernih urah polni ljudi - Izbruh nasilja 
ob pogrebu voditelja IRA, ki je bil ubit prejšnji teden med pripravljanjem atentata

LONDON, 21. — Dvanajst silovitih eksplozij je danes razdejalo 
središče Birmighama, kakih sto kilometrov jugozahodno od Londona. 
Bombe, ki so jih po vsej verjetnosti postavili pripadniki teroristične 
organizacije IRA, so eksplodirale v kratkih presledkih v nekaterih jav
nih lokalih med 21. in 22. uro. Nekateri lokali, ki so bili v tem času 
polni ljudi, so bili popolnoma porušeni. Iz ruševin so doslej izkopali 
14 trupel, medtem ko je ranjencev okrog 80. Obračun tragične verige 
atentatov pa nikakor ni dokončen: policija je prepričana, da bo šte
vilo žrtev v prihodnjih urah občutno naraslo, tudi zaradi tega, ker je 
med ranjenci več takih, ki jim ne bodo mogli rešiti življenja.

Središče Birminghama je bilo da
nes zvečer videti kot pravo boji
šče. Silovite eksplozije in zračni 
pritisk so podrle zidove, prevrnile 
avtomobile, zdrušile stebre eletkrič- 
ne napeljave, tako da je polovica 
mesta ostala v temi. Mestne bol
nišnice so polne, ponekod pa je še 
slišati stokanje ranjencev, ki jih 
še niso mogli rešiti izpod ruševin.
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NAPETO VZDUŠJE V LIGURSKEM MESTU

Načrt za atentate v Savoni 
naj bi pripravili v Španiji

Povezava med teroristično organizacijo v Barceloni in novonastalo prevratniško skupino «nuova 
fenice» - Fašist Rognoni (obsojen zaradi neuspelega atentata na vlak Turin * Genova) vpleten 
v atentate? - 83-letna ženska, ki je bila pri atentatu hudo ranjena, včeraj podlegla poškodbam

SAVONA, 21. — Prebivalci Savo- 
ne so še pod globokim vtisom vče
rajšnjega krvavega atentata, pri 
katerem je bilo trinajst oseb ra
njenih. Ena od ranjenk, 82-letna 
Nelly Dallari, ki ji je eksplozija 
povzročila hude notranje poškodbe, 
je danes zvečer umrla v bolnišni
ci kljub intenzivni zdravniški po
moči. Zaskrbljenost vzbuja tudi 
zdravstveno stanje njenega brata, 
76-letnega Dina Dallarija, in 73- 
letne Stelle Pittamiglio, medtem ko 
se stanje ostalih ranjencev posto
poma izboljšuje.

Položaj v mestu, kjer so faši
stični skrajneži izvedli pet atenta
tov v pičlih enajstih dneh, je na
pet. Prebivalci niso nasedli provo
kaciji in so reagirali zelo umirje
no, jasno pa je, da si pričakujejo 
novih atentatov, če ne bodo pre
iskovalci pravočasno odkrili zločin
cev. Sam šef policije Zanda Loy je 
v Rimu predsedoval sestanku, ki 
je bil posvečen položaju v Savoni. 
Sestanka so se udeležili tudi na
mestnik šefa policije Parlato, načel
nik generalnega štaba karabinjerjev 
gen. Ferrara, vodja oddelka proti 
terorizmu Santillo in drugi visoki 
funkcionarji in častniki. Med dru
gim so sklenili poslati v Savono 
za koordiniranje preiskave višjega 
inšpektorja notranjega ministrstva 
dr. Perrisa, ki bo jutri prispel v 
ligursko mesto. V Savono pa so 
prispele že številne okrepitve, med 
drugim 50 agentov javne varnosti 
iz Imperie, 40 iz La Spezie in 40 
iz Genove. Petdeset agentov pro
metne policije se je pridružilo po
liciji in karabinjerjem, ki stražijo 
vse izhode iz mesta in skrbno pre
gledujejo vse avtomobile. Pod stro
gim nadzorstvom je tudi železniška 
postaja.

Medtem ko demokristjani in re
publikanci pripravljajo seznam mi
nistrov nove Morove vlade, ki bi 
moral biti objavljen že ob koncu 
tedna, so liberalci danes potrdili, 
da bodo glasovali za Morovo vla
do, češ da njcy program ustreza 
njihovi politiki. liberalci še poseb
no poudarjajo vlogo republikancev 
v vladi, ki so do sedaj — tako pra
vijo liberalci — imeli njim podob
na stališča v pogledu reševanja go
spodarske in socialne krize. Z vlad
nim programom se strinja tudi 
Confindustria. To so danes ugoto
vili na seji izvršnega odbora Con
findustrie. ki ji je predsedoval A- 
gnelli. Na seji so še posebno u- 
godno ocenili tisti del Morovega 
programa, ki se sklicuje na seda
nje gospodarsko stanje in ki govo
ri o predlogih za rešitev krize.

Sindikalna federacija je sklenila 
zaostriti boj za izenačenje točke 
draginjske doklade in za zajamče
no plačo brezposelnim delavcem. 
Ker se zasebni in državni deloda 
laici nočejo pogajati na osnovi sin
dikalnih zahtev, je federacija pro
glasila za 4. decembra vsedržav
no splošno stavko. Dan prej pa bo
do ves dan stavkali železničarji, ki 
zahtevajo ureditev nekaterih svojih 
vprašanj.

V savonskl bolnišnici je včeraj

umrla 834etna ženska, ki je bila 
ranjena 'predvčerajšnjim v fašistič
nem atentatu, ki so ga izvedli pro
ti nekemu poslopju v središču me
sta. Preiskovalci so prepričani, da 
so verigo atentatov, ki je v zad
njih enajstih dneh pretresla Savo
no, pripravili v Barceloni, kjer naj 
bi se shajali italijanski in španski 
fašisti. Pri pripravi atentatov naj 
bi sodeloval tudi Giancarlo Rogno
ni, ki je bil pred kratkim obsojen 
na 23 let zapora zaradi neuspelega 
atentata na vlak Turin — Genova.

Pripadniki severnoirske teroristič
ne organizacije IRA so sinoči iz
vedli dvanajst bombnih atentatov, 
ki so razdejali središče Birmingha
ma, kakih sto kilometrov od Lon
dona. Bombe so podtaknili v jav
nih lokalih, ki so bili v večernih 
urah polni obiskovalcev. Doslej so 
povlekli iz ruševin 14 trupel, ra
njencev pa je okrog 80. Policija je 
prepričana, da bo dokončni obra
čun žrtev še bolj tragičen. Aten
tate so izvedli po pogrebu voditelja 
IRA, ki je bil ubit prejšnji teden, 
ko mu ie med pripravljanjem aten
tata bomba eksplodirala v rokah. 
To je bil doslej najhujši atentat, 
ki je v zadnjih letih okrvavil Ve
liko Britanijo. Samo v zadnjih 45 
dneh je bilo v tej državi ubitih 20 
oseb.

Povsem razumljivo je, da v me
stu vlada psihoza atentatov: o tem 
priča na primer tudi dejstvo, da 
so osnovne šole ostale danes na 
pol pralne, saj se starši bojijo a- 
tentatov proti šolam. V višjih šolah 
pa so študentje sami pripravili stra
že, ki bodo dan in noč nadzoro
vale šolska poslopja. Jutri bodo šo
le zaprte, prav tako kot tovarne 
in trgovine, ob splošni protestni 
stavki, ki so jo sklicali sindikati.

Preiskovalci tavajo medtem v te
mi: preteklo noč so izvedli na de
setine hišnih preiskav, predvsem v 
stanovanjih desničarskih skrajne
žev, vendar brez rezultatov. Edino, 
kar je gotovo, je fašistični pečat 
atentatov. Teza, ki jo zagovarjajo 
nekateri desničarski časopisi in po 
katerih naj bi bil atentati delo blaz
neža, je očitno neosnovana. Zago
vorniki te teze se skilcujejo na dej
stvo, da atentati niso bili naper
jeni proti sedežem političnih ali 
sindikalnih ustanov, pač pa vsaj 
navidezno brez jasno opredeljenega 
cilja, z edinim namenom, povzro
čiti pokol. Toda tehnika atentatov, 
ki kaže na roko izvedenca, ter ve
lika razpoložljivost eksploziva, ki 
si ga ni tako lahko priskrbeti, 
nasprotno pričajo, da gre za pravo 
teroristično organizacijo z mogoč
nimi podporami.

Preiskovalci so v tej zvezi pre
pričani, da naj bi atentate pri
pravili v tujini, verjetno v Špani
ji, izvršili pa naj bi jih pripadniki 
novoustanovljene fašistične terori
stične organizacije «la nuova fe
nice». Organizacija naj bi nastala 
na ruševinah genovske skupine «La 
Fenice», ki jo je vodil Giancarlo 
Rognoni, obsojen na 23 let zapora 
zaradi neuspelega atentata na vlak 
Turin — Genova 7. aprila lani. 
Kot je znano, so bili za ta atentat 
obsojeni tudi Nico Azzi, De Min 
in Marzorati, ki so med sodno raz
pravo povedali, da je atentat or
ganiziral prav Rognoni, ki pa mu 
je uspelo zbežati v Švico. Kot kaže, 
se je Rognoni prav v teh dneh spet 
pojavil v Italiji. Ko so ga švicar
ske oblasti izgnale iz države, se 
je Rognoni menda zatekel v Špa
nijo, kjer naj bi se povezal s fa
šistično organizacijo. Prav ta or
ganizacija naj bi skovala načrt za 
vrsto atentatov v Genovi; v ta na
men naj bi tudi priskrbela Rogno- 
niju ponarejen potni list, s pomoč
jo katerega naj bi se fašist preko 
Švice vrnil v Italijo. V preteklih 
dneh naj bi Rognonija, ki si je 
medtem pustil rasti brado in brke, 
opazili v Milanu.

Treba je dodati, da je Rognoni v 
preteklosti deloval v Liguriji: ta 
element bi lahko odgovoril na 
vprašanje, zakaj so izbrali prav 
Savono za teroristični načrt, kate
rega namen je bil verjetno pripra
viti «generalko» za novo serijo a- 
tentatov, ki naj bi jih izvedli po 
vsej Italiji. Savona naj bi bila tudi 
dober pokazatelj, predvsem kar 
zadeva reakcije prebivalstva, gle
de na izrazit antifašistični značaj 
mesta, odlikovanega z zlato kolaj
no odporništva. Ogromna večina 
prebivalstva je napredno in anti
fašistično usmerjena, mesto pa u- 
pravlja občinski odbor, ki ga se
stavljata PSI in KPI. Zgovorno je 
tudi dejstvo, da se je na zadnjem 
referendumu o razporoki izreklo za 
«ne» kar 80 odstotkov prebivalstva.

Federacija CGIL, CISL in UIL je 
danes obsodila verigo kriminalnih 
fašističnih atentatov in pozvala vla
do, naj izredno odločno nastopi pro
ti fašističnim zločincem in njihova.! 
podpornikom iri mandatorjem. Sin
dikalna federacija se je tudi pri
družila jutrišnji stavki v Savoni ter 
pozvala delavce k največji budno
sti proti načrtom za strmoglavlje
nje demokratične države.

Fašističnega poslanca 
Rautija bodo sodili

RIM, 21. — Posebna komisija 
poslanske zbornice, ki odloča o 
obtežitvi članov parlamenta, je 
sklenila predlagati zbornici, naj od
vzame parlamentarno imuniteto fa
šističnemu poslancu Pinu Rautiju, 
ki ga sodstvo dolži cele vrste zlo
činov, ki gredo od prevratniškega 
združevanja, do sodelovanja pri po
kolu, posesti orožja, posesti eksplo
ziva in drugih. Dogodki so povezani 
s pokolom na Trgu Fontana v Mi
lanu decembra 1969, s terorističnim 
atentatom na milanski velesejem, 
z atentati na vlak avgusta leta 1969.

Zaradi istih zločinov sta v za
poru nacist Franco Freda in nje
gov pajdaš Giovanni Ventura. Za 
ukrep so glasovali predstavniki vseh 
strank razen misovcev.

Izbruh nasilja ni prišel nepri
čakovano, saj so pripadniki IRA 
napovedali atentate ob današnjem 
pogrebu voditelja te organizacije 
Jamesa McDadea, ki ga je prejšnji 
teden ubila bomba, ko je priprav
ljal atentat. Pogreb je bil v bliž
njem mestu Coventrvju, ki ga je 
stražilo več kot 1.600 agentov in 
vojakov. Po pogrebu, ki je pote
kel brez hujših incidentov, so tru
plo odpeljali na letališče v Bir
minghamu in ga vkrcali v letalo, 
namenjeno v Belfast. Letalo pa je 
ostalo na letališču zaradi protesta 
uslužbencev letališča v Belfastu, ki 
so napovedali, da ne bodo dovolili 
letalu, da bi pristalo. Do eksplozij 
je prišlo, ko je letalo s truplom 
terorista še čakalo v Birminghamu, 
zastraženo od vojske in policije.

Današnji atentati so bili najhujši 
med vsemi, ki so v zadnjih letih 
okrvavili Veliko Britanijo. Doslej je 
bil po številu žrtev na prvem me
stu februarski atentat blizu Leed
sa, kjer je zgubilo življenje 12 
oseb. Pet žrtev je povzročil aten
tat v Aldershotu lansko pomlad, pet 
oseb pa je umrlo 5. oktobra letos 
zaradi bombnega atentata v Guild- 
fordu. Samo v zadnjih 45 dneh je 
bilo v Veliki Britaniji ubitih 20 
oseb, ranjenih pa je bilo preko 200.

Toda tudi v Severni Irski je bil 
danes tragičen dan, saj so v 24 
urah zabeležili kar tri smrtne žrtve: 
neki policist je bil ubit zaradi ek
splozije mine v Belfastu, nekega 
katoličana so ubili z rafalom iz 
brzostrelke v nekem baru v Coalis- 
landu, končno pa so v predmestni 
četrti Belfasta našli v zapuščenem 
avtomobilu truplo nekega prote
stanta.

Proces v Zadru 
proti ustaškim 
teroristom

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 21. — Pred senatom 

okrožnega sodišča v Zadru se je 
pričel danes proces proti skupini 16 
ustaških teroristov, ustanoviteljev 
in pripadnikov ilegalne teroristične 
organizacije «Hora», ki je imela 
stike z ustaškimi organizacijami v 
Zahodni Nemčiji, Franciji in Kana
di. Med obtoženimi so štirje pro
fesorji in šolniki, šest študentov, 
štirje gostilničarji, en upokojenec 
in en gradbeni tehnik. Obtoženci so 
pripravljali diverzantske akcije, 
imeli v načrtu ustanovitev «začas
ne hrvaške vlade», po prevzemu 
oblasti pa izselitev iz Hrvaške vseh 
Srbov in preselitev na njihovo me

sto Muslimanev iz Bosne in Herce
govine. Organizacija je pripravlja
la tudi ugrabitev letala s potniki, 
ki bi služili kot talci za izpustitev 
iz zapora obsojenih hrvaških nacio
nalistov. Pripravili so tudi načrt 
za oborožene napade na vojašnice, 
na vojaška in civilna letališča in 
radiopostaje.

B. B.

Ford danes 
v Južni Koreji

od koder bo v soboto nadaljeval 
pot v Vladivostok, kjer se bo srečal 
z glavnim tajnikom komunistične par
tije Sovjetske zveze Leonidom Brež- 
njevom.

V Seulu bo imel Ford pogovore s 
tamkajšnjim predsednikom in drugi
mi državniki. Obiskal bo tudi drugo 
ameriško divizijo severno od Seula, 
ki je edina ameriška enota še v 
Koreji pod tako imenovanim povelj
stvom združenih narodov, čeprav je 
minilo že 20 let od konca korejske 
vojne. Obisk Forda v Južni Koreji 
je naletel na velike kritike korejskih 
demokratov, ki mu očitajo, da bo z 
njegovo navzočnostjo še bolj okrepil 
zatiralni režim sedanjega predsed
nika.

Korejska policija je danes ustavila

TOKIO, 21. — Ameriški predsed
nik Ford je z današnjim izletom v 
Osako dejansko zaključil obisk na 
Japonskem. Jutri bo Ford odpotoval 
v Seul. glavno mesto Južne Koreje,
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ameriškega katoliškega duhovnika Ja
mesa Sinnotta, ker je že vdrugič v 
zadnjem tednu priredil pred velepo
slaništvom ZDA manifestacijo v pod
poro južnokorejskim demokratom, ki 
so v zaporu. Ameriški duhovnik je 
skupno z večjim številom, žensk vdrl 
na dvorišče veleposlaništva in zahte
val. naj posreduje, da bodo izpustili 
iz zapora politične jetnike.

Medtem ko je Ford namenjen v 
Seul. je Brežnjev na poti v Vladi
vostok in še danes bo prispel v 
Kabarovsk. Brežnjeva spremljajo na 
srečanje z ameriškim predsednikom 
zunanji minister Gromiko, minister 
za civilno letalstvo Bugajev, sovjet
ski veleposlanik v Washingtonu Do- 
brinin in glavni ravnatelj agencije 
Tass Zamjatin.

■m......... .. ............................... ..

ZAOSTRITEV SINDIKALNEGA ROJA ZA DRAGINJSKO DOKLADO

ČETRTEGA DECEMBRA VSEDRŽAVNA 
SPLOŠNA STAVKA VSEH DELAVCEV

Železničarji pa bodo stavkali ves dan 3. decembra
RIM, 21. — Tajništvo sindikalne 

federacije CGIL, CISL in UIL je 
sklenilo, da bodo vsi delavci 4. de
cembra po vsej Italiji stavkali 8 
ur. Ob tej priložnosti bodo sindi
kati priredili tri meddeželne sindi
kalne shode v Rimu, Bologni Neap
lju. Stavke so oproščeni samo usluž
benci javnih storitev. Do konca te
ga meseca pa bodo v industriji o- 
pravili še štiri ure stavke, med 
katero bodo imeli skupščine na de
lovnih mestih.

Sindikalna federacija poudarja, 
da je, zaostritev boja potrebna, da 
se doseže v najkrajšem času ugod
na rešitev sindikalne zahteve po 
izenačenju točke draginjske dokla
de in za dosego zajamčene plače 
brezposelnih delavcev.

Sindikalna federacija sporoča, da 
je sedanja zaostritev sindikalnega 
boja nujna zaradi molka, ki vlada 
tako pri zasebnih delodajalcih kot 
pri podjetjih z državno udeležbo. 
Obenem pa se položaj delavcev iz 
dneva v dan slabša zaradi narašča
nja draginje. Zato sindikati hočejo 
to vprašanje rešiti v najkrajšem 
času.

Sporedno z bojem za izenačenje 
točke draginjske doklade vodijo 
sindikati tudi boj za navzočnost de

lavskih organizacij pri odločanju o 
preureditvi proizvajalnega ustroja, 
o zaposlitvi in o naložbah za javna 
dela zlasti na Jugu. Sindikalna fe
deracija še posebno poudarja, da 
sedanja zaostritev boja ni nepo
sredni spopad z novo vlado, do 
katere sedaj sindikati nimajo pri
držkov in s katero želijo imeti resne 
in stvarne pogovore o v s en vpra
šanjih, ki se tičejo delavskega boja 
na gospodarskem in socialnem pod
ročju.

Tudi uslužbenci krajevnih ustanov 
se bodo vključili v boj za izena
čenje točke draginjske doklade. V 
tej zvezi sindikati zahtevajo za u- 
službence krajevnih ustanov dolo
čitev ene same točke na ravni, 
ki velja za zasebna podjetja. Poleg 
tega zahtevajo tudi ovrednotenje 
točke draginjske doklade in njeno 
vključitev v 13. plačo.

Za dosego svojih zahtev, so skle
nili, da se bodo udeležili vseh sin
dikalnih bojev v bližnji prihodno
sti. Za ovrednotenje točke draginj
ske doklade bodo stopili v boj skup
no z ostalimi delavci tudi poljski 
delavci. To je sklenila federacija 
poljskih delavcev danes na seji taj
ništva, na kateri so razpravljali tu
di o izboljšanju socialnega zavaro-

Mladina naj bo v prvih vrstah 
v boju za socialistično družbo

Poziv mladinskim organizacijam Avstrije in Italije 
naj se zavzemajo za zaščito pravic nacionalnih manjšin

sednik Jugoslavije je ugotovil, da 
je bil zadnje čase, posebno po 10. 
kongresu ZKJ, zapažen viden na
predek v dejavnosti mladih in nji
hovih oragnizacij in izrazil prepri
čanje, da bo Zveza socialistične 
mladine kot idejno politična orga
nizacija, kot sestavni del enotne 
fronte organiziranih socialističnih sil 
z ZKJ na čelu, pravi organizator 
družbene dejavnosti mladine. Izra
zil je nadalje posebno zadovoljstvo, 
ker je v pripravah za kongres pri
šla do izraza samokritičnost, kar 
jamči, da se bodo mladinske orga
nizacije odločno zavzemale za izpol
nitev nalog in ugotovil, da bo kri
tika mladine imela svojo težo, če 
bo konstruktivna in bo pomagala, 
da se najdejo najboljše rešitve, «S 
tem vi mladi lahko daste dobro 
lekcijo tudi nekaterim starejšim, ki 
po navadi samo kritizirajo, a sami 
ničesar ne delajo, kar bi prispe
valo k hitrejšemu gibanju naprej,» 
je dejal Tito in pripomnil, da je 
bila letos sprejeta nova ustava, na 
10. kongresu ZKJ pa so bile dolo
čene dalekosežne naloge, za globok 
materialni in družbeni preporod ju
goslovanske skupnosti. Program je 
torej jasen, a za njegovo uresniče
nje niso pomembne besede, temveč 
delo in akcije, je poudaril Tito in 
še dodal, da je trenutno posebno 
važno vprašanje gospodarske stabi
lizacije, ustvarjanje pogojev za čim 
racionalnejšo proizvodnjo, za večjo 
produktivnost dela. Problem je v 
tem, da se pri nas pogostoma pre
malo dela, a preveč troši, je ugo
tovil Tito in dejal, da v razvoju 
drugačnih odnosov do dela priča
kuje mnogo od mladih.» Povsod, 
kjer se dela in ustvarja, morate 
biti ne le udeleženci, temveč mo
rate vnašati duha, požrtovalnost 
in entuziazem in tisti v vojni in 
po vojni dobro znani mladostni 
elan.»

Na kraju svojega govora je Tito 
izrazil zadovoljstvo, ker so na kon
gresu navzoči zastopniki mladinskih 
organizacij iz mnogih držav in po
udaril, da je danes na svetu veliko 
nasprotij, spopadov in negotovosti 
in da morajo prav mladi biti naj
bolj zainteresirani za ustvarjanje 
takšnih mednarodnih odnosov, v 
katerih se bo sila umaknila pred 
razumom, v katerih bo razne oblike 
tlačenja, hegemonije in izkoriščanja 
zamenjala enakopravnost in vse
stransko sodelovanje. Naša gene
racija je zaključil Tito. mora gra
diti mostove razumevanja in prija
teljstva in se skupno z vsemi na
prednimi silami v lastni deželi in 
v svetu boriti za takšne spremem
be, ki bodo utrle pot novemu svetu, 
srečnejši bodočnosti sedanjim in 
bodočim pokolenjem.

Po govoru predsednika Tita, ki 
so ga delegati in gostje pozdravili 
z aplavzom, je predsednik odbora 
za pripravljanje kongresa Azem 
Vlasi podal poročilo «o aktualnih 
nalogah ZSMJ v borbi za nadaljnjo 
graditev socialistične samoupravne 
družbe». Vlasi je med drugim ugo
tovil, da mora ZSMJ postati zveza 
aktivnih članov in organizacij, ki 
bodo svojo opredelitev za politiko 
in programske smotre ZKJ izra
zili v konkretnem angažiranju ter 
da mora zveza postati organizacija 
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vanja in o razvoju kmetijstva.
Sindikati železničarjev pa so skle

nili, da bodo železničarji stavkali 
ves dan 3. decembra. S stavko ho
čejo opozoriti vlado na nerešena 
vprašanja in neizpolnjene obljube. 
Prometno in finačno ministrstvo bi 
morali v najkrajšem času rešiti 
vprašanje obdavčitve nadomestne 
doklade za opravljeno službo izven 
sedeža.

Stavka uslužbencev 
radia in taievizije

RIM, 21. — Uslužbenci RAI-TV 
so danes stavkali štiri ure v znak 
protesta proti razbitju pogajanj o 
reformi RAI-TV. V Rimu je bila 
stavka od 10. do 14. ure in od 
16. do 20. ure. Sindikat uslužben
cev RAI-TV je določil, da bodo 
v ostalih sedežih stavkali razčle
njeno v dogovorjenih dneh. Sindi
kati sporočajo, da so uslužbenci 
RAI-TV začeli stavkati zaradi tr
mastega stališča delegacije pod
jetja v zvezi z zahtevami usluž
bencev o decentralizaciji službe 
RAI-TV in o novi organizaciji de
la, ki jo je treba vključiti tudi 
v delovno pogodbo.

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 21. — Z udeležbo o- 

krog 900 delegatov in skoraj toliko 
gostov iz Jugoslavije in inozem
stva se je danes dopoldne v dvo
rani Doma sindikatov od navzočno
sti predsednika Tita, njegove so
proge, podpredsednika predsedstva 
SFRJ Petra Stamboliča, predsed
nika zvezne skupščine Kira Gligo
rova, tajnika izvršnega komiteja 
CK ZKJ Staneta Dolanca, predsed
nika zveznega izvršnega sveta Bi- 
jediča zastopnikov sindikata, CK 
ZKJ, zvezne konference sociali
stične zveze, zveze borcev, central
nih in republiških komitejev zveze 
komunistov vseh republik, konfe
renc socialistične zveze republik in 
pokrajin, pričel 9. kongres Zveze 
socialistične mladine Jugoslavije.

Predsednik republike, ki so ga 
navzoči zastopniki mladih iz Jugo
slavije in okrog 100 prijateljskih i- 
nozemskih mladinskih in študent
skih organizacij navdušeno pozdra
vili, se je v svojem govoru spom
nil mladih ljudi, ki so padli v na
rodnoosvobodilni borbi in poudaril, 
da je dolžnost ne le preživelih bor
cev, temveč tudi nove generacije, 
ki uživa plodove te borbe, da vla
ga nove napore za nadaljnji ra
zvoj socialistične revolucije. Tito je 
izrazil prepričanje, da bo na kon
gresu prišla do izraza odločnost, da 
se nadaljuje boj za nadaljnji razvoj 
socialističnega samoupravljanja, za 
krepitev bratstva in enotnosti, kajti 
v tem boju, kot med vojno in v 
prvih letih po vojni, morajo biti 
mladi v prvih vrstah. Ugotovil je, 
da se zadnja leta v mladinskih or
ganizacijah opažajo tudi negativni 
pojavi, za kar niso krivi samo mla
di. temveč tudi komunisti, ki so 
pozabili na svoje obveznosti do mla
dih in ker je bila zapostavljena 
marksistična vzgoja, vsled česar so 
maloštevilni mladi padli pod vpliv 
protisocialistične ideologije. Pred-

(Nadaljevanje na 6. strani)

(Na sliki: Tito pozdravlja udele
žence kongresa ZSMJ.)
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ŠE VEDNO NEZNANKE GLEDE SESTAVE DEŽELNEGA ODBORA

Danes bodo izvolili Comellija 
za predsednika deželnega odbora

Notranja nasprotja med strujami v deželnih vodstvih 
KD in PSI ■ Šele prihodnji teden politična debata

Danes dopoldne ob 9.30 se bo se
stal deželni svet, ki ima na dnev
nem redu izvolitev predsednika de
želnega odbora in odbornikov. Sko- 
ro nesporno je, da bo deželni svet 
izvolil za predsednika deželnega od
bora demokristjana Comellija, celo
ten nadaljnji postopek pa še vedno 
ni dogovorjen, ker je še vedno lahko 
marsikaj odvisno od zaključkov za
sedanj deželnih vodstev PSI in KD, 
ki sta se sestali sinoči v Trstu.

Deželna vodstva morajo namreč 
potrditi (lahko pa tudi zavrnejo in 
taki primeri so že bili v italijan
ski politični praksi) dosežen spora
zum, ki so ga delegacije samo pa
rafirale. V socialistični hiši pa s 
sporazumom niso preveč zadovoljne 
vse struje, saj levica in avtonomi
sti trde, da so v zamenjavo za me
sto predsednika deželnega sveta 
preveč dali demokristjanom in da 
so dve močni odborništvi zamenjali 
za eno šibkejše. Poleg tega pa ob
stajajo tudi kritike na račun dogo 
vorjenega programa.

Demokristjanske težave pa se na
našajo na razdelitev mest in na 
žrtev predsedniškega mesta. Mnogi 
v stranki pravijo, da so preveč po
pustili socialistom in predvsem, da 
so jim prepustili eno najbolj odlo
čilnih mest, ki bo postalo še zlasti 
važno z izvajanjem izrednega načr
ta ukrepov za rešitev krize.

Gre namreč za osredotočenje 
sredstev in za črtanje že nakaza
nih 55 milijard lir, ki jih niso iz
koristili, kar pa pomeni zapleteno 
in važno politično operacijo zako
nodajnega značaja. Povrh pa je 
mnogo kandidatov za mesta v de
želnem odboru, saj bo novo pridob
ljeno odborništvo za kmetijstvo za
sedel Del Gobbo, ki ni uspel kot 
kandidat za predsednika sveta.

Obe seji sta se pričeli zvečer. So
cialisti zasedajo v prostorih dežel
nega vodstva, demokristjani pa v 
hotelu ENALC pri Nabrežini. Se
stanka sta se zavlekla pozno v noč, 
tako da so predvidevanja o dokonč
ni razdelitvi mest preuranjena, saj 
je znano, da se lahko marsikaj v 
zadnjem trenutku še spremeni.

To pa tudi pomeni, da ni povsem 
gotovo, če bodo danes volili de
želni odbor in je povsem možno, da 
se bo obnovljena koalicija leve sre
dine omejila na volitev predsedni
ka deželnega odbora, celoten na
daljnji postopek pa se bo pričel v 
začetku prihodnjega tedna, ko naj 
bi izvolili odbornike in ko bo pred
sednik Comelli prečital novo pro
gramsko izjavo. Sledila bo politična 
razprava o programu in o politični 
usmeritvi levosredinske večine, ki 
bo predvidoma trajala ves prihodnji 
teden.

Pozno ponoči je deželni odbor KD 
izdal uradno sporočilo, v katerem 
je rečeno, da so soglasno odobrili 
poročilo tajnika Tonuttija o izidu 
pogajanj in soglasno odobrili tudi 
politični program deželnega odbora. 
Deželno vodstvo KD nadalje pod
črtuje važnost sporazuma za reši
tev perečih vprašanj deželne skup
nosti in zaradi političnega pomena, 
ki ga ima v odnosu na vsedržavno 
stvarnost. Izredni program bodo iz
vedli na osnovi jasnega in preciz
nega političnega okvira večine in to 
znotraj večine kot tudi v odnosu 
do opozicij, kar bo omogočilo, da 
bodo lahko reševali najtežja gospo
darska in socialna vprašanja.

• Drevi ob 22.30 se bo na sedežu v 
Ul. Roncheto 77 sestala rajonska kon- 
zulta za Skedenj in čarbolo, ki bo 
razpravljala o pooblaščenih odredbah 
in proračunu 1975.

Pokrajinski svet 
izglasoval resolucijo 
o socialnem skrbstvu

Pokrajinski svet je z glasovi vseh 
strank ustavnega loka izglasoval 
resolucijo o socialnem skrbstvu. V 
dokumentu, ki ga je orisal odbornik 
za zdravstvo Pacor, pokrajinski od
bor še enkrat poudarja nujnost re
forme socialnega skrbstva, zlasti 
potrebo po decentralizaciji odgovor
nosti od državnega aparata na de
želo in od te na krajevne organe. 
Za to pa so seveda potrebna več
ja finančna sredstva, kot jih sedaj 
premorejo. Za uspešno socialno 
skrbstvo bo pokrajina poskrbela 
vsaj za temelj: izvedla bo poglob
ljeno preiskavo o vseh ustanovah, 
ki se bavijo s skrbstvom ter o vseh, 
ki imajo potrebo po posebni oskr
bi — v prvi vrsti otroci, ki imajo 
fizične ali umske težave, pa tudi 
siromaki, zapuščeni otroci in sta
rejše osebe. Pokrajina bo v tem 
smislu tudi poskrbela za čimtesnej- 
šo povezavo med raznimi skrbstve
nimi ustanovami in za strokovno 
usposabljanje osebja.

V daljšo razpravo so posegli za
stopniki vseh strank. Med temi za
stopnik PSD! Bego, ki je vpraša
nje orisal z gospodarskega vidika, 
socialist Volk, ki je načel pomemb
no vprašanje posebnih lastnosti so
cialnega skrbstva slovenskega dela 
prebivalstva, ki ima poleg splošnih 
tudi svoje specifične probleme ter 
komunist Juriševič, ki je dokazal 
pomanjkljivost sedanjega stanja in 
zakonodaje.

Seja izvršnega odbora 
Slovenske skupnosti

Izvršni odbor Slovenske skupno
sti se je sinoči sestal in razprav
ljal o političnem položaju in stali
šču, ki naj ga Slovenska skupnost 
zavzame v deželnem svetu v zvezi 
s sestavo novega deželnega odbora

in njegovega programa. S tem v 
zvezi je izvršni odbor ugotovil, da 
ni nobenih bistvenih sprememb v se 
stavi odbora. Ker še ni Slovenski 
skupnosti znan program deželnega 
odbora, zato se bo njen deželni 
svetovalec vzdržal ob glasovanju za 
novi odbor. Dokončno stališče pa bo 
Slovenska skupnost zavzela, ko ji 
bo podrobno znan program odbora 
ter morebitna določila za globalno 
zaščito slovenske narodne skupno
sti v Italiji.

Izvršni odbor je nato poglobil 
vprašanje delegiranih dekretov za 
šolstvo. Ugotovil je, da je za učin
kovito izvedbo teh dekretov potreb
na čim večja enotnost stališč med 
zamejskimi Slovenci.

Na koncu je izvršni odbor z za
dovoljstvom vzel na znanje, da je 
zgoniški župan začasno ustavil grad 
bena dela, ki jih je v bližini Pro
seka začela družba Delta. Nujno je, 
da sedaj županstvo dokončno pre
kliče omenjeno gradnjo in tudi v 
bodoče prepreči taka dela, ki bi 
nedvomno spremenila etnično sesta
vo našega ozemlja.

47 novih zadrug 
v naši deželi

V zadnji številki Uradnega vest
nika dežele Furlanije - Julijske kra
jine je med drugim objavljen spi
sek 47 novih zadružnih organizacij, 
ki so nastale v zadnjem času v 
naši deželi. Izmed novih zadrug Do 
ena delovala na področju potroš
nje, ena pripada tako imenovani 
«meni» kategoriji zadrug, šest za
drug se bo ukvarjalo z gradbeni
štvom (od tega pet v Trstu in ena 
v Gradežu), dve s proizvodnjo in 
delom (ena v Trstu in ena v Gori
ci), preostalih 37 pa bo delovalo v 
kmetijstvu (od tega štiri zadruge 
na Goriškem).

Zanimanje staršev 
za pooblaščene odredbe

V sredo zvečer je Združenje star
šev slovenskega državnega liceja 
«F. Prešeren» organiziralo sestanek 
staršev z namenom, da bi jih se
znanili z vsebino zakonov, ki zade
vajo novo ureditev šole v Italiji, po
sebno pa s problemi slovenske šo
le, ki nastajajo v zvezi s temi za
koni. Združenje je povabilo prof. 
Škerlja, tajnika sindikatov sloven
ske šole, da obrazloži s pravnega 
vidika omenjene zakone, poobla
ščene odredbe, ki bodo urejali od
nose in zastopstva staršev, profe
sorjev in dijakov pri upravljanju 
šole. Po izčrpnem poročilu prof. 
Škerlja se je razvila sproščena raz
prava, v kateri je prišla do izraza

primeru bo slovenska šola lahko 
učinkovito reševala svoje specifične 
probleme. V debato so posegli šte
vilni starši, ki so postavili tudi ne
kaj konkretnih predlogov o bodočih 
volitvah zastopnikov staršev. Te bo
do 2. februarja prihodnje leto.

Leonejeva brzojavka 
županu Spacciniju

V okviru proslavljanja 100-letnice 
rojstva in 25-letnice smrti znanega 
tržaškega časnikarja in pisatelja 
Silvia Benca, je predsednik repu
blike Leone poslal včeraj tržaškemu 
županu Spacciniju brzojavko, v ka
teri izraža svoj pristop k pro
slavljanju tega velikega književni
ka «ki je z duhom italijanstva po
častil Trst in Italijo.»

Boris Trampuž se poslavlja

Predsednik deželnega odbora Comelli je včeraj v Trstu sprejel na poslovilnem obisku jugoslovanskega gene- 
lalnega konzula v Trstu Borisa Trampuža, ki se po štirih letih odpravlja na novo službeno mesto v domovi
no. Predsednik Comelli je generalnemu konzulu Trampužu izrazil priznanje za njegovo stalno in plodno pri
zadevanje za vsestransko izboljšanje odnosov med Italijo in Jugoslavijo in še posebno med Furlanijo - Julij
sko krajino in socialistično republik o Slovenije. Ob slovesu je predsednik Comelli podaril generalnemu konzulu 

SFRJ izvod Rutterijevega dela «Antični tržaški tiski»

Poseg za reševale problemov 
repentabrskega otroškega vrtca

Najbolj občuteno je vprašanje neurejene kurjave, 
zaradi česar veliko otrok ne more k pouku

zahteva staršev po avtonomnem slo
venskem okrožju, kajti samo v tem I ku tega leta. Obenem so zagotovili,

..............IMI—... ............................................. ....................................................................................................................................................... .

S SREČANJA MED PREDSTAVNIKI SPZ IN ZSŠDI

PROSVETNA IN ŠPORTNA DRUŠTVA 
MORAJO ŠE TESNEJE SODELOVATI

Skupne pobude, ki naj zbližajo športno in prosvet. 
no dejavnost v okviru zasledovanja enotnih ciljev

Usklajevanje športne dejavnosti s 
prosveto ter proučitev možnosti za 
konkretno sodelovanje ter skupne po
bude je bila tema srečanja med 
predstavniki Slovenske prosvetne zve
ze ter Združenja slovenskih športnih 
društev v Italiji, ki je bilo včeraj 
v prostorih SFZ v Trstu. S srečanja, 
na katerem so bili prisotni Palčič, 
Kravos, Kalc ter Valoppi za SPZ in 
Kocman, Rupel, Roner in Pečar za 
ZSŠDI, je izšla enotna pripravlje
nost, da se tako na ravni zvez kot 
vanje včlanjenih društev vzpostavi 
čim tesnejše sodelovanje, ki naj pri
pomore k učinkovitejšemu reševanju 
skupnih problemov.

Po krajši analizi položaja tako na 
ljudskoprosvetnem področju kot na 
področju zamejskega športa, so se u- 
deleženci srečanja zedinili v ugoto
vitvi, da sta tako športno kot kul
turno prosvetno delovanje odraz ti
stega hotenja, da zasledujeta skupne 
cilje in da je treba v tem okviru 
poiskati stičišča, v katerih bo mogo
če vzpostaviti konstruktiven dialog v 
splošno korist zamejske narodnostne 
skupnosti.

Dejansko opažamo na prosvetnem 
področju določeno utrujenost in ohro
melost, katere glavni vzrok je odtu
jenost mladine. Po drugi strani je 
veliko mladine angažirane na šport
nem področju, kjer pa se ta anga
žiranost prevečkrat odraža le v za
sledovanju športnih rezultatov in za
nemarja idejnost. Pri tem se šport in 
prosveta lahko dopolnjujeta, najti mo
rata le skupni jezik.

Na včerajšnjem srečanju se je ta
ko izoblikovalo več sklepov za sku
pne pobude, ki naj bi v prvi vrsti 
sensibilizirale športna in prosvetna 
društva v duhu zasledovanja enot
nih ciljev. Predvsem velja omeniti 
sklep, da morajo razne prireditve 
prosvetnih društev dopolnjevati šport
ne pobude ter da je treba športna 
srečanja oplemenititi s kulturnimi 
prireditvami. To je še posebej po
trebno v tako imenovanih «sivih po
dročjih». kjer je vsakršna prosvetna 
dejavnost popolnoma ohromela in med 
katera štejemo predvsem mesto in 
predmestja. Ob tem naj se športna 
društva obvežejo, da bodo svoja na
grajevanja prirejala ob raznih pri
reditvah prosvetnega društva v po
sameznih krajev, prosvetna društva

pa naj sprejmejo obvezo, da bodo 
spremljala predvsem dejavnost nogo
metnih društev v posameznih kra
jih. ki je danes najbolj problematič
na. Poseben poudarek je bil posve
čen proslavljanju 30-letnice osvobo
ditve, v duhu katere bi se moralo 
to sodelovanje še bolj okrepiti s 
skupnimi pobudami obsežnejšega zna
čaja.

KPI prireja zasedanje 
o problemih zdravstva

Jutri, 23. novembra, ob 9. uri 
bo v prostorih v Ul. Madonnina 19 
zasedanje o problemih zdravstva, 
ki ga prireja KPI. Razpravljali bo
do o medicini dela, o problemih 
šolskega zdravstva, zdravstvene o- 
skrbe za obnemogle, o krizi bolniš
nic ter drugih problemih, ki zade
vajo zdravstvo. Glavno poročilo bo 
imel član vodst i federacije Clau
dio Tonel. Sledila bo razprava.

Zavarovalnico ogoljufal 
policistov pa ne

Zaradi hlinjenja tatvine in zara
di goljufije je tržaški leteči odde
lek včeraj prijavil odgovornim o- 
blastem 23-letnega Diego Gostiso. 
Ta je 21. avgusta letos izjavil na 
kvesturi, da so mu dan prej ukra
dli motor «suzuki 750» in ker je 
bil zavarovan pri «Lloyd Adriati
cu», mu je zavarovalnica približno 
mesec kasneje izplačala 900 ti
soč lir.

Vendar pa tržaškim policistom za
deva ni dišala in so zato nadalje
vali z raziskavami. S pomočjo jugo
slovanske policije so kmalu odkri
li, da Costisi motorja ni nihče u- 
kradel, temveč da ga je on sam 
pustil na Reki, od koder se je vrnil

v Trst v avtostopom. Kasneje, ko 
je že imel denar v žepu, se je Go
stiša, ki stanuje v Ul. Appiari 8, 
ponovno vrnil na Reko ter peljal 
motor do Crikvenice in ga pognal... 
v morje.
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SREČANJE MED STARŠI IN OBČINSKIMI PREDSTAVNIKI Predavanje V ZgOIlikll

o pohodu XXX. divizije 
v Beneško Slovenijo

Na povabilo športnega društva 
«Kras» je časnikar Jože Koren V- 
sredo predaval v Zgoniku o pohodu 
XXX. divizije v Beneško Slovenijo 
v februarju 1944. Vredno je pou
dariti, da se je predavanja udele
žilo poleg večjega števila bivših 
partizanskih borcev tudi mnogo 
mladine, čeprav je bil istočasno 
televizijski prenos nogometne tekme. 
To dokazuje, da je tematika iz 
NOB privlačna tudi za današnjo 
mladino. V primeru zgoniškega 
športnega društva pa je to zani
manje še toliko bolj razumljivo, ker 
je društvo prav pred dnevi pri
redilo izlet svojih članov v razne 
kraje Beneške Slovenije in je zato 
bilo Korenovo predavanje dobro
došlo za dopolnitev njihove vednosti 
o preteklosti in sedanjosti Beneške 
Slovenije.

Po predavanju s prikazom ta
kratnega splošnega položaja na Pri
morskem in posebej na desnem 
bregu Soče in potem z orisom 20 
dni trajajočega pohoda slovenskih 
partizanskih brigad po Beneški Slo
veniji in Reziji, se je razvil še 
sproščen pomenek, v katerega so 
posegli s svojimi spomini nekateri 
izmed prisotnih udeležencev pohoda.

Predsednik društva Vojko Kocman 
je m začetku poudaril, da je bilo 
sinočnje predavanje v okviru cikla 
predavanj na temo NOB, ki ga na
merava društvo organizirati v po
častitev 30-letnice osvoboditve. Pou
dari/ je tudi važnost zanimanja 
mladih ljudi za življenje in proble
me beneških Slovencev, te najza- 
padnejše veje slovenskega narodne
ga telesa.
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Z JAVNEGA ZBOROVANJA V TREBČAH

Čimprej je treba namestiti 
kraško gorsko skupnost
Govorila sta deželna svetovalca Lavriha in Zorzenon

Razmere v repentabrskem otroš
kem vrtcu so že dalj časa vzrok 
za precejšnje negodovanje med star
ši. To nezadovoljstvo se v zadnjem 
času stopnjuje. Najbolj občutno je 
vprašanje slabega ogrevanja prosto
rov. Centralna kurjava je namreč 
neurejena in posledica tega je, da 
je vsak dan odsotnih poprečno de
set otrok, ker so zaradi slabega 
ogrevanja zboleli za bronhitisem, 
prehladili so se, ali ker jih zaskrb
ljeni starši raje obdržijo doma. Vče
raj je bilo na primer pri pouku le 
pet od 27 otrok, kolikor jih obisku
je repentabrski otroški vrtec. Takš
ne razmere vladajo že tri leta in 
krajevno združenje staršev je že 
večkrat posredovalo pri občinski u- 
pravi, da bi ta problem rešila. Izde
lali so celo nekakšen predračun o 
stroških, ki bi jih zahtevala ureditev 
centralne kurjave, ter ga dostavili 
upravi. Stroški naj bi po tem pred
računu znašali 350 tisoč lir.

Kljub tem posredovanjem, se raz
mere niso spremenile, zato je zdru
ženje staršev repentabrskega otroš
kega vrtca zaprosilo v prejšnjih 
dneh za sestanek z občinskimi pred
stavniki. Do srečanja je prišlo pred- 
sinočnjim. Starši so od župana in 
občinskih odbornikov ponovno zah
tevali, da to vprašanje rešijo v te

da bodo v nasprotnem primeru 
pouk prekinili. Poudarili so, da 
bi sedanje razmere v otroškem vrt
cu opravičile prekinitev pouka tudi 
s strani višjih zdravniških oblasti, 
kajti poleg neurejene centralne kur
jave manjka topla voda ter sta 
tako kuhinja kot greznična napelja
va v slabem stanju.

Dobršen del predsinočnje razpra
ve je tekel tudi okrog vprašanja pris
tojnosti pri upravljanju otroškega vrt
ca. Repentabrski otroški vrtec de
luje namreč v okviru ustanove ONA 
IRC in zanimivo je, da ni nobene pis
mene pogodbe glede upravljanja vrt
ca, kot ni nobenih točnejših določil 
glede pristojnosti, pravic in obvez;os
ti pri upravljanju teh tako pomemb
nih otroških vzgojnih zavodov. Dej
stvo je, so ugotavljali predstavniki 
staršev na predsinočnjem srečanju z 
občinskimi upravitelji, da občinske 
oblasti v tem kaosu pristojnosti za
vračajo odgovornost na ustanovo in 
obratno. To je tudi glavni razlog, da 
se reševanje številnih problemov pre
mika tako počasi ali pa se sploh 
ne premakne. Tudi izgovori o pomanj
kanju denarja, časa in delovnega o- 
sebja. ugotavljajo predstavniki star
šev, so le pretveza in opravičilo za 
pasivnost.

S tem v zvezi so starši obravnavali 
še vprašanje prispevkov, ki so jih 
dolžni plačevati za vzdrževanje otroš
kega vrtca ter izrazili mnenje, da bi 
morala občina poskrbeti za njegovo 
neposredno upravljanje, kar naj bi 
tudi znižalo kvote prispevkov. V na
ših krajih samo nabrežinska občina 
upravlja vrtec brezplačno, ostale ob
čine zahtevajo od staršev 3.000 lir 
prispevka, medtem ko zahteva ONA 
IRC kar 5.000.

Po nanizanju še nekaterih drugih 
problemov, kot so problem prevozov, 
za katere je občina tudi dolžna skr
beti, je župan zagotovil, da bodo ta 
vprašanja proučili ter skušali urediti.

Ostanek sindikata 
z deželno komisijo 
za slovensko šolo

V ponedeljek, 25. novembra, ob 
16.30 bo v Gregorčičevi dvorani sre
čanje s člani deželne komisije za 
slovensko šolo. Člani komisije bodo 
seznanili prisotne o dosedanjem de
lu komisije: poslušali bodo tudi na
svete in priporočila za bodoče delo.

Tajništvo sindikata vabi člane in 
nečlane, da se udeležijo sestanka 
in s svojo prisotnostjo prispevajo k 
uspehu napovedanega srečanja.

Komisija za doraščajočo mladino 
SKGZ prireja v dneh od 26. de
cembra do 2. januarja zimova- 
nje v Zgornjih Gorjah pri Bledu. 
Vpisovanje na sedežu SKGZ v 
Trstu, Ul. Mazzini 44/HI., do 
petka od 9. do 12. ure dopoldne.

V Ljudskem domu v Trebčah je 
bilo sinoči javno zborovanje, ki ga 
je organizirala zveza za krajevne av
tonomije v okviru akcije in pritiska 
na pristojne oblasti, da se pospeši 
umestitev in začetek delovanja gor
skih skupnosti. Na zborovanju v 
Trebčah, ki mu je predsedoval dober- 
dobski župan Jarc, je bil seveda 
glavni poudarek na kraški gorski 
skupnosti, katera bo zajemala celotno 
ali delno 11 občin, in sicer 5 iz tr
žaške in 6 iz goriške pokrajine.

Glavno poročilo je imel dolinski žu
pan in deželni svetovalec Dušan 
Lovriha, zaključil pa je deželni sve
tovalec Spartaco Zorzenon, ki je na
vedel razloge, zaradi katerih se je 
KPI zavzela za ustanovitev kraške 
gorske skupnosti in ne take skupno
sti, ki bi zajemala vse slovenske ob
čine na Tržaškem in Goriškem, kot 
je predlagala SKGZ. Dejal je, da bo 
kraška gorska skupnost lahko imela 
napredno, levičarsko večino, da bo 
s svojimi pobudami lahko v zgled 
drugim gorskim skupnostim in marsi
kaj napravila v korist slovenske na
rodnostne skupnosti.

Gojenci zavoda za slepo mladino «Rittmayer» so včeraj obiskali našo tiskarno, kjer so se seznanili s skrivnostmi
tiskarskega poklica ter z zgodovino našega dnevnika

Dušan Lovriha je najprej navedel 
državni in deželni zakon o gorskih 
skupnostih, poudaril je pozitivno plat 
vsedržavnega zakona, obenem pa o- 
mejitve, ki jih vsebuje zadevni de
želni zakon. Vsekakor, je pripomnil, 
bo zelo važen in pomemben statut, 
ki ga bo vsaka gorska skupnost iz
delala. Prav tako pa bo karakterizi- 
ralo delov-anje vsake skupnosti tudi 
dejstvo, kam se bo usmerila in na 
koga se bo naslanjala: na deželo ali 
na občine. Zato se morajo občine 
zavedati, da njihova naloga se ne 
konča z izvolitvijo predstavnikov v 
gorski skupnosti. Delovanje gorske 
skupnosti bo odvisno od njenilj vo
dilnih organov, njen uspeh pa tudi 
od sodelovanja in podpore vseh ob
čin. Gorske skupnosti bodo imele 
važno vlogo in pomembne naloge, 
kraška skupnost, je poudaril Lovri
ha, pa bo med glavnimi nalogami 
tudi imela to, da bo prispevala k 
uveljavljanju popolne enakopravnosti 
med Slovenci in Italijani.

Važne naloge torej čakajo gorske 
skupnosti in nekaj bi lahko še na
pravile, če ne bi zlasti KD in ne
kateri deželni organi ovirali začetka 
njihovega delovanja. Zato je popol
noma upravičena zahteva, je poudaril 
Lovriha, da se gorske skupnosti čim
prej spravijo k življenju in da jim 
dežela dodeli zadostna finančna sred
stva, da bodo lahko uspešno oprav
ljale svoje naloge.

• Drevi ob 20.30 bo v dvorani ŠD 
Kras v Zgoniku na pobudo krajevne 
sekcije KPI proslava 57-letnice ok
tobrske revolucije, na kateri bo go
voril občinski svetovalec S. Spetič.

• Drevi ob 20. uri bo v krožku «Che 
Guevara» v Ul. Madonnina 19 eko
nomist C. M. Santoro govoril o «Ka
rakteristiki italijanske gospodarske 
krize».

• V dvorani «Ferrerò» tržaške fa
kultete za leposlovne vede v U. U- 
niversità vecchia 7 bo danes ob 17.30 
javna razprava na temo: «Proti de
legiranim dekretom; za avtonomno, 
enotno in množično gibanje študentov 
skupno z delavskim razredom za pro- 
tikapitalistično ureditev šole». Raz
pravo bo načela Lidia Menapace, član 
vsedržavne komisije za šolo v stran
ki proletarske enotnosti.

Baletna šola SSG 
v Trstu

Stalno slovensko gledališče vabi 
k vpisu v baletno šolo, ki jo bo
sta vodili priznani pedagoginji 
Nada Križmančič in Selma Mi- 
cheluzzi. Pouk bo v Kulturnem 
domu v Trstu.
Vpisovanje je na upravi SSG 
od 8. do 14. ure. V baletno šolo 
se sprejmejo kandidatke in kan
didati od 6. leta starosti dalje. 
Pouk se bo predvidoma pričel 
prve dni decembra.
Vpisnina znaša 1.000 lir, šolnina 
pa mesečno 7.000 lir.

Šolske vesti
Združenje staršev osnovne šole na 

Opčinah vabi starše na zanimivo 
srečanje — razgovor s prof. pedago
gom E. Košuto in psihopedoterapev- 
tom M. Staniso, ki bo danes, 22. 
t.m„ ob 20. uri v osnovni šoli na 
Opčinah.

Prosveta
Prosvetno društvo Škamperle pri Sv. 

Ivanu sklicuje danes, 22. t. m., ob 
20. uri v prvem sklicanju in ob 20.30
v drugem sklicanju občni zbor. Od
bor prosi člane, da se polnoštevilno 
udeležijo.

Tržaška knjigarna s sodelovanjem 
PD Slovenec priredi razstavo sloven
ske knjige in folklornih predmetov v 
srenjski hiši v Borštu dne 22. t.m., 
od 18. ure dalje.

Zveza kulturno - prosvetnih organiza
cij Sežana vabi na koncert pevskega 
zbora Matko Brajša - Rašan iz Pu
lja, ki ga vodi Nelo Milotti, v sobo
to, 23. novembra 1974, ob 20. uri v 
kinodvorani.

Pevski zbor «Vasilij Mirk» s Pro
seka - Kontovela bo imel drevi pev
sko vajo v prostorih gospodarskega 
društva na Proseku. Odbor vabi k 
polni udeležbi pevcev, ker bo ta 
vaja tudi priložnost za razpravo o 
položaju, ki je nastal po požaru, ki 
je poškodoval sedež zbora v Sošče-
vi hiši.

Izleti
SPDT priredi v nedeljo, 8. dec., 

avtobusni izlet v neznano. Prevozili 
bomo 200 km: hodili 2 uri. Po skup
nem kosilu bo miklavževanje. Mi
klavž bo sprejemal darove zjutraj v 
avtobusu. Kdor ugane progo ima 
vožnjo in kosilo zastonj. Vpisovanje 
do 2. decembra v uradu ZSŠDI — 
Ul. Ceppa, 9/n.

Slovensko planinsko društvo Trst 
priredi v nedeljo, 24. t.m., izlet po 
Krasu. Zbirališče ob 9. uri pri zad
nji postaji avtobusne proge št. 23 
(Grandi Motori). Pot bo vodila čez 
Prebeneg, Socerb, Mali Kras, Ocizlo 
do Kozine.

Razna obvestila
KASTA priredi tečaj srbohrvaščine. 

Prijave in informacije do 30. t.m. 
na telefonsko številko 826624 od 20. 
do 21. ure.

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 22. novembra 

CECILIJA
Sonce vzide ob 7.14 in zatone ob 
16.29 — Dolžina dneva 9.15 — Lu
na vzide ob 12-42 in zatone ob 0.00 

Jutri, SOBOTA, 23. novembra 
KLEMEN

Vreme včeraj: najvišja temperatura
12.9 stopinje, najnižja 9,6, ob 19. uri
10.9 stopinje, zračni pritisk 1019,3 mb 
stanoviten, veter 5 km na uro vzhod
ni, vlaga 74-odstotna, padavine 2,5 
mm dežja, nebo 8 desetink poobla- 
čeno, morje skoraj mirno, tempera
tura morja 13,2 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 21. novembra se je v Trstu 

rodilo 10 otrok, umrlo pa je 14 oseb.
UMRLI SO: 90-letna Emilia Lubich, 

81-letni Pietro Frausin, 84-letni An
ton Lavrenčič, 64-letna Maria Cocia- 
ni por. Rovis, 35-letni Giuseppe Ru- 
pena, 44-letna Maria Verginella por. 
Miliavaz. 75-letni Francesco Crisma- 
ni, 88-letna Nerina Piutti vd. Baxa, 
54-letni Edoardo Giacomin, 88-letna 
Dora Rossi-Sabatini, 72-letna Giocon
da Chersin por. Fulvio, 64-letna Er
nesta Foschi, 79-letna Ersilia Le- 
ghissa, 73-letni Rodolfo Sabadin.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Godina - Patuna, Trg sv. Jakoba 
1; Grigolon, Alla Minerva. Trg V. 
Giotti 1: Ai due Mori, Trg Unità 4.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Rossetti - Emili. Ul. Combi 19; Al 
Samaritano, Trg Ospedale 8: Tamaro 
& Neri, UL Dante 7.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec (tel. 228-124). Bazovica (tel.
226-165). Opčine (tel. 211-001), Pro
sek (tel. 225-141), Božje polje - 
Zgonik (tel. 225-596), Nabrežina (tel. 
200-121). Sesljan (tel. 209-197), Sav
lje (tel. 213-137), Milje (tel. 271-124).

tsaiil
BANCA Dl CREDITO DI TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

S. P. A.
- ULICA U FlLZI IO B1 A4B

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 670,50
Funt iterling 1554,-
Švicarski frank 238,-
Francoski frank 142,40
Nemška marka 266,50
Avatrljaki šiling 37,35
Dinari debeli 35,50

drobni 35,50

MENJALNICA
vseh tujih valut
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Gledališča
VERDI
V nedeljo popoldne ob 16. uri bo 

na sporedu ponovitev Donizettijeve 
opere «Ljubezenski napoj». V glavnih 
vlogah bodo nastopili M. Guglielmi, 
B. Prior, P. Washington, M. Lore- 
dan in A. Rinaldi. Slednji začasno 
nadomešča zbolelega baritonista R. 
Paneraia.

Medtem se nadaljujejo priprave 
na skorajšnjo uprizoritev Verdijeve 
opere «I due Foscari», v kateri bo
do v glavnih vlogah nastopili R- 
Orlando Malaspina. P. Cappuccini. 
A. Maddalena, B. Rufo in V. Corda. 
V torek ob 18. uri bo v prostorih 
časnikarskega krožka v Trstu poseb
na konferenca o novem delu na spo
redu.

POLITEAMA ROSSETTI
Danes ob 20.30 ponovitev predstave 

Gina Bramierija z Ombretto Coli 
«Cielo mio marito» Costanze in Mar- 
chesija. V raznih vlogah nastopajo še 
Enzo Garinei, Rino Gioielli, Marzio 
Onorato, Fulvia Gasser, Erika Bel
trami in Marisa Merlini. Režija Ga
rinei in Giovannini. Rezervacija in 
prodaja vstopnic pri Osrednji bla
gajni, Pasaža Protti, tel. 36-372 in 
38-547. Popust za abonente Teatr» 
Stabile.

Rossella Falk bo s svojo dramsko 
skupino ponovno nastopila v Trstu: 
predstavila bo eno najbolj znanih 
Pirandellovih del «Trovarsi», Prta 
predstava bo v torek, 26. t.m. Poleg 
Falkove nastopajo Ugo Pagliai. No
ra Ricci, Corrado Annicelli, Rietta 
Zecchi in drugi.

Kino
La Cappella Underground 19.00—21.30 

«I Mongoli». Režija Parviz Kimia- 
vi. Agha Mirza in Fahimeh Rast- 
gar.

Ariston I.N.C. 16.30-22.00 «Invito». 
Režija Claude Goretta. Barvni film-

Nazionale 16.00 «S. P. Y. S.» FUm v 
barvah.

Excelsior 15.30 «Esecutore oltre la 
legge». Alain Delon in Mireille 
Dare. Barvni film.

Grattacielo 16.00 «Attenti a quei due 
...chiamate Londra». Tony Curtis in 
Roger Moore. Barvni film.

Fenice 16.00 «Romanzo popolare». 
Barvni zabavni film, v katerem 
igrata U. Tognazzi in Ornella Muti-

Eden 16.30—22.15 «Emmanuelle». Alain 
Cuny, Sylvia Kristei in Marika 
Green. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Ritz 16.30—22.15 «Emmanuelle». Alain 
Cuny, Sylvia Kristel in Marika 
Green. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Aurora 16.30 «Le pistolere». C. Car
dinale in B. Bardot. Barvni film.

Capitol 15.30 «La stangata». Barvni 
film. Vstopnina 700 lir.

Cristallo 16.30 «La cugina». Massimo 
Ranieri. Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Impero 16.00 «Una pazza storia d'a
more». G. Segal. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 14. letom.

Filodrammatico 16.30—22.00 «Maria 
Rosa la Guardona». Isabella Bia- 
gini in Ninetto Dayoli. Barvni film- 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Il viaggio di Sinbad»- 
1 Bàrvnl film.

Ideale 16.00 «Funerale a Los Ange
les». J. L. Trintignant in R. Schnei- 
der. Barvni film.

Vittorio Veneto 16.30 «Il furore del
la Cina colpisce ancora». Bruce 
Lee. Barvni film.

Abbazia 16.00 «L'uomo che doveva 
uccidere il suo assassino». Tom 
Tryon in Carolyn Jones.

Astra 16.00 «Snocpy cane contesta
tore». Barvna risanka.

Mignon 16.00 Serija znanstvenofanta
stičnih filmov: «27 giorni del pia
neta Sigma».

Radio 16.00 «La regina del karate». 
Barvni film.

Volta-Milje 17.00 «Piedone lo Sbir
ro». Bud Spencer, Raimond Pelle- 
grin in Jidiette Mayniel. Barvni 
film.

Razstave
V umetnosti galeriji SM Maggio

re, v Ulici Collegio 6, razstavljajo 
svoja dela slikarji, ki delujejo v 
okviru slikarske sekcije krožka avto
nomne pristaniške ustanove. Za raz
stavo so pripravili dela Claudio Ge- 
rusina, Gualtiero Furlan. Laura Roc
co, Franco Dilena. Giorgio Jacon- 
cich. Vitto Bono in Lino Beltrame, 
ki so skupno pripravili kakih šestde
set del. Razstava bo trajala do L 
decembra.

V galeriji «Torbandena» razstavlja 
Videnški slikar Zigaina.

V galeriji hotela Jolly razstavljata 
beneška slikarja Beltrame in Lozzi.

V galeriji «Forum» razstavlja tr
žaški shkar Lojze Spacal, ki bo raz
stavljal do 29. t.m.

V Tržaški knjigarni razstavlja svo
ja dela Zora Koren - škrkova. Raz
stava bo odprta do konca novembra.

V tržaški galeriji «Tribbio 2 - Ret
tori» je odprl razstavo svojih del tr
žaški kipar Ugo Cara, ki bo razstav
ljal do 6. decembra.

V galeriji Krožka trgovinske mor
narice v Ul. Roma 15, je odprl raz
stavo svojih del Silvano Kaucich, ki 
bo razstavljal do 26. t.m.

V umetnostni galeriji Artisti raz
stavlja vrsto olj in risb slikarka Io- 
landa Cornar. Razstava bo odprta do 
30. novembra, in sicer ob delavnikih 
od 9. do 12.30 in od 15.30 do 19.30. 
ob praznikih pa od 10. dp 13. ure.

V galeriji «Tommaseo» razstavlja 
slikar Bargoni, ki bo gostoval v ga
leriji do 24. t.m.

V občinski umetnostni galeriji v 
Šempetru ob Soči je odprl razstavo 
svojih del tržaški kipar Villi Bossi, 
ki bo razstavljal do 1. decembra.

V galeriji «Cartcsius» — Ul. Mar
coni 16 je odprl razstavo svojih del 
slikar Lebenstcln, ki bo razstavljal 
do 4. decembra.

Prispevki
V spomin na Dalijaninega dedka 

Ivana Ote poklanjajo učenci V. raz
reda z učiteljico 3.000 lir za poime
novanje šole v Boljuncu.

V počastitev spomina Antona La
vrenčiča darujeta Veselka in Silve
ster Godina 5.000 lir za PD Ivan 
Grbec iz škednja.
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POGUMNA RAZSODBA TRŽAŠKEGA POROTNEGA SODIŠČA

Popolna oprostitev Goričanov 
obtoženih žalitve policije

Kritika spada v okvir svobodnega izražanja misli
S pogumno razsodbo je tržaško 

porotno sodišče popolnoma opro
stilo skupino anarhistov iz Gorice, 
ki so bili obtoženi žalitve vojske, 
Policije, ministrov in sodstva: sod
ni zbor je sprejel v celoti teze 
branilcev, medtem ko je javni to
žilec dr. Tavella zahteval zelo 
hude obsodbe — od osem do devet 
mesecev zapora.

Včeraj je spregovoril zadnji od 
žtirih branilcev goriških obtožen- 
cev. odv. Battello. V daljšem in 
izredno poglobljenem govoru je do
kazal zakaj obtožene fraze (poli- 
nija je umorila še enega tovariša. 
Pretepli so ga in pustili, da je v 
zaporu umrl, «bombe nastavljajo 
fašisti, toda črna nit privede do 
državnega aparata, do sodstva, mi
nistrov, do umora Pinellija. Salta- 
rollija in Serrantinija» in še «mi 
obtožujemo državo»' niso žaljive, 
v kolikor izražajo mnenje določe
nih ljudi. In svobodno izražanje 
čeprav zelo kritično do določenih 
^seb ali struktur, je vsem držav
ljanom zagotovljeno na podlagi 21. 
člena republiške ustave. Zato, je 
dejal odv. Battello, se je treba 
Posluževati določil sedanjega ka
zenskega zakonika, ki je nastal za 
časa fašizma in odseva fašistično 
gledanje na svobodo, vedno in iz
ključno v duhu antifašistične ustave.

Sodni zbor s predsednikom Cor- 
sijem, stransko sodnico Gridellijevo 
in šestimi porotniki je bil v sejni 
dvorani skoro poldrugo uro. V 
Popolni tišini in ob napetem pri
čakovanju obtožencev pa tudi šte
vilne publike je predsednik prebral 
razsodbo: 21-letna Sergio Ivanov in 
Silvano Ceccotti oproščena ker ni
sta zakrivila dejanja, katerega sta 
bila obtožena (razdeljevanja letakov 
po smrti 20-letnega Franca Ser- 
rantinija v zaporu v Pizi), 24-let- 
ni Franco Caruso in 22-letni Michele 
Maniacco oproščena zaradi pomanj
kanja namena kršitve zakona (de
lila sta omenjeni letak, nista pa 
nameravala žaliti policije, pač pa 
kritizirati zločinski pretep Serran- 
tinija), 28-1 etni Giuseppe Jeusig in 
22-letni Giovanni Crapesi oprošče
na zaradi pomanjkanja dokazov 
(lepila naj bil žaljiv lepak vendar 
ju ni nihče videl pri lepljenju) in 
končno še 27-letni Arturo Bertoli 
in spet Franco Caruso oproščena, 
ker dejanje ni kaznivo (lepila sta 
lepak, v katerem je pisalo da so 
za fašistične atentate odgovorni tudi 
državni aparat in sodstvo).

V resnici niti branilci niti ob
toženci niso pričakovali tako po
gumne in napredne razsodbe, znak, 
da je začel tudi na tržaški sodniji 
«pihljati nov veter», veter antifa
šističnega in demokratičnega poj
movanja svobode. Isti sodni zbor 
bo danes sodil še dvema skupinama 
zaradi podobnih prekrškov — še
stim anarhistom tržaškega krožka 
«Germinai», ki so delili letak ob 
nasilni Serrantinijsvi smrti (policija 
je ujela tri, ostale tri pa so obtožili 
zaradi neke «moralne soodgovorno
sti»...) ter dvema pripadnikoma 
«Lotta Continua», ki sta v Miljah 
delila protimilitaristični letak.

«Božična razstava» 
v občinski galeriji

V dneh od 22. decembra 1974 do 
6. januarja 1975 bo v občinski ga
leriji tradicionalna «božična razsta
va», ki jo organizira tržaška občina 
in ki je namenjena likovnikom, ki 
so rojeni ali pristojni v tržaški po
krajini. Umetniki, ki nameravajo so
delovati pri letošnji razstavi, mo
rajo dostaviti svojo sliko ali kip 
v dneh od 1. do 8. decembra in si
cer od 9. do 13. ure muzeju «P. 
Revoltella». Po 8. decembru do
stavljena vdela se ne bodo sprejela.

Vsak umetnik bo lahko poslal le 
po eno delo: olje, črno-belo grafiko 
ali risbo, relief, kip. Slike in grafi
ke ter reliefi ne bodo smeli biti 
večji od 50x60 cm, vključno okvir, 
skulpture pa ne bodo smele preka
šati naslednjih mer: 40x40x70 (viši
na). Na hrbtni strani dela bo mo
ral umetnik napisati svoje ime in 
priimek, naslov, morebitno telefon

sko številko, naslov dela ter vred
nost oziroma ceno dela. Dela, ki ne 
bodo ustrezala gornjim pravilom bo
do odklonjena.

Posvetovalna komisija občinske 
galerije bo od predloženih del izbra
la dela za razstavo. Ista komisija 
si pridržuje pravico nakupa ome
njenega števila razstavljenih del iz 
sklada, ki ga je v ta namen dala 
Tržaška hranilnica. Prednost bodo 
imela dela tistih umetnikov, ki so 
na dosedanjih božičnih razstavah 
prišli v tem smislu manj v poštev.

Ko se bo razstava končala, se bo
do razstavljena in tudi nerazstav- 
Ijena dela mogla dvigniti pri mest
nem muzeju Revoltella začenši z 
10. januarjem 1975. Dela, ki jih last
niki ne bodo dvignili do 31. januar
ja 1975, bodo postala last tržaške 
občine.

• Danes, 22. novembra, ob 20. uri 
bo v krožku za politične in socialne 
študije «Che Guevara» predaval do
cent univerze iz Benetk, ekonomist 
C M. Santoro, ki bo govoril o zna
čilnostih gospodarske krize v Italiji.
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S TORKOVE SEJE OBČINSKEGA SVETA V NABREŽINI

V Šempolaju bodo uredili 
celodnevno slovensko šolo

Podobna šola za Italijane bo v Ribiškem naselju

V torek se je začelo jesensko za- da je bil seznanjen o zadevi šele
na tej seji občinskega sveta, po
leg tega pa je tudi očital občin
ski upravi, da zavlačuje izvedbo ob
činskega regulacijskega načrta, na 
kar mu je župan odgovoril, da se 
to vprašanje zavlačuje zaradi ob
jektivnih težav.

Občinski svet je odobril. ustano
vitev omenjenih šol z večino glasov 
(vzdržali so se iz omenjenih raz
logov svetovalci KPI in PSI), nato 
pa je še odobril potrditev sklepa 
o najemu posojila v znesku 90,9 
mil. lir za nekatera javna dela (u- 
reditev ceste in nadvoza v Vižov- 
Ije, okrepitev vodovodnega omrežja, 
greznične naprave v Nabrežini in 
Devinu ter razširitev pokopališča v 
Šempolaju), ki jih bodo izvedli s 
prispevkom dežele.

Prihodnja seja bo v ponedeljek 
ob 18. uri.

sedanje devinsko-nabrežinskega ob 
činskega sveta, ki ima na dnevnem 
redu poleg proračuna za leto 1975 
tudi druga zelo važna vprašanja, 
na sinočnji seji pa so razpravljali, 
le o ustanovitvi slovenske celodnev
ne šole v Šempolaju in italijanske 
v Ribiškem naselju, o najemu po
sojila pri Tržaški hranilnici ter na
kupu 4 motorčkov in osebnega av
tomobila fiat 128 za občinske re
darje.

Najprej je župan odgovoril na 
vprašanje svetovalcev KPI glede 
javnih prevozov in ustanovitve 
ustreznega konzorcija. Občinska u- 
prava je večkrat posredovala, da se 
vprašanje čimprej reši, ovire in te
žave pa izhajajo z višjega mesta. 
Vodja svetovalske skupine Marko
vič je priporočal, naj občinska u- 
prava še nastopa za čimprejšnjo 
rešitev tudi zaradi tega, ker se 
vedno bolj občutijo posledice gospo
darske krize.

Odgovor na drugo vprašanje je 
sledil iz diskusije o ustanovitvi o- 
menjenih dveh šol s celodnevno 
zaposlitvijo, ki sta bili ustanovlje
ni z dekretom 14. oktobra. Župan 
je poudaril, da je to zelo pozitivna 
stvar in da spada v okvir progra
ma občinske uprave. Izbira krajev 
je padla po predlogu didaktičnih 
ravnateljev. Svetovalec Caldi (PSI) 
in svetovalec Markovič (KPI) sta 
v svojih izjavah podčrtala korist
nost takih šol, za katere so se le
vičarske stranke v deželi vztrajno 
zavzemale, kritizirala pa sta občin
sko npravo zaradi nedemokratične
ga načina in zapostavljanja opozi
cije. Caldi je še posebej poudaril,
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BENEŠKI DNEVNIK

V Špetru Slovenov razprava 
o pooblaščenih odredbah

Posegi posl. CastigRona, posl. Santuza in prof. F. Škerlja
V torek zvečer je bila v Špetru 

Slovenov okrogla miza na temo 
«Odnosi družine in šole v luči po
oblaščenih odredb» Večer so prire
dila kulturna društva in društvo iz
seljencev Beneških Slovencev. Zbra
lo se je precejšnje število občin
stva, mladine, učiteljstva, profe
sorjev iz Čedada, Vidna in seve
da iz špetra in drugih krajev Be
nečije. Zbrane je pozdravil prof. 
Viljem Černo, in jim predstavil vse 
tri govornike.

Prvi je spregovoril poslanec Ca
stiglione. Poudaril je pomen no
vih predpisov, ki dajejo možnost 
staršem, študentom, sindikatom ter 
zastopnikom gospodarskega in druž
benega ter delavskega sveta, da 
soodločajo o šoli in njenem ustro
ju; prikazal je še nekatere pomanj
kljivosti v predpisih, vendar je po
vabil vse šolske komponente in za
stopnike sindikatov, da ne zamudi
jo te priložnosti, saj bi tako mor
da res prišlo do resnične preosno- 
ve šole.
‘ Poslanec Santuz se je v svojem 
govoru navezal na Castiglionejeve 
besede, prikazal je zlasti pozitivno 
stran pooblaščenih odlokov ter ori
sal podrobno sestavo, naloge m pri
stojnost nekaterih zbornih organov.

Tretji je nastopil prof. Škerlj in 
prikazal nekatere predpise v po
oblaščenih odlokih s posebnim ozi
rom na slovenske šole ter na kon
cu omenil možnost, da po novih 
predpisih pride tudi v Benečiji do 
poučevanja v materinem jeziku.

Po poročilih je sledila živahna 
razprava. Prvi se je oglasil I. Pre
dan, ki je izrekel željo, da bi pri
šlo v Benečiji do pouka materin-

^V^vojih nastopih sta bila mnogo 
bolj odločna, natančna in zahtevna 
prof. Domenico Pittioni ter prof. 
Pavel Petričič. Pittioni je v svoji 
intervenciji zahteval, da oblasti 
končno priznajo Slovencem pravico, 
da se njihovi otroci učijo slovenšči

ne kot se bodo furlanski otroci, 
brez kakršnekoli ovire, učili fur- 
lanščine. Prof. Petričič pa je zah
teval od obeh prisotnih poslancev, 
naj odgovorita, če pooblaščeni od
loki jamčijo tudi beneškim otrokom, 
da se učijo svojega slovenskega 
materinega jezika. Na pritrdilen 
odgovor je še zahteval, da jamčita 
tako izvajanje določb. Oba bosta 
to storila in zagotovila svojo podpo
ro. Prisotni so posebno toplo po
zdravili poročila govornikov, še po
sebej pa posega omenjenih, ki so 
so stvarno dotaknili razmer v Be
neški Sloveniji.

Ob zaključku je prof. Černo iz
razil upanje, da bodo prinesle po
oblaščene odredbe tudi Benečanom 
pravico, da se njihovi otroci učijc 
slovenski materin jezik.

NAČRT SO IZDELALI, DENAR ZAGOTOVLJEN, KAJ SE ČAKAMO?

Slovenska narodnostna skupnost zaskrbljena 
zaradi zavlačevanja z gradnjo šol na Livadi
Občina Gorica je glede šolskih objektov za naše potrebe v popolnem deficitu - Kje je postopnost ?

Kadarkoli prejmemo vabilo za se- litike, traja že toliko časa. da vi- 
jo občinskega sveta, h kateremu je dimo v njej napad na naš narodni

Deželna komisija 
razpravljala o referatu 
odbornika Nardinija

V torek se je pod predsedstvom 
svetovalca Masutta sestala tretja 
deželna komisija, ki je razpravlja
la o referatu glede državnega za
kona 386, ki ga je pripravil de
želni odbornik za higieno in zdrav
stvo Nardini. Med živahno razpravo 
so vsi svetovalci poudarili da ta 
zakon, ki predpisuje deželam, ka
ko morajo pomagati bolnišnicam, 
da se rešijo svojih dolgov in kako 
jih morajo finansirati, hudo obre
menjuje deželo in to predvsem iz 
finančnega stališča.

Uslužbenci ONAIRC 
bodo stavkali 26. t. m.

Uslužbenci ONAIRC bodo ponovno 
stavkali v torek 26. novembra in v 
sredo 4. decembra. Svoj sklep je 
včeraj sporočila delegacija prefek
tu, kateremu so tudi obrazložili 
težaven položaj ,saj že dve leti ne 
prejemajo vsega, kar jim pripada. 
Prefekt je zagotovil svoje zanima
nje. Delegacija je nato obvestila o 
položaju uslužbencev otroških vrt
cev ONAIRC tudi občinsko odbor
nico Bennijevo, ki pa za zadevo ni 
pristojna.

POPRAVEK
V besedilo poročila zgoniškega žu

pana o prekinitvi gradbenih del za 
hotel-residence v zgoniški občini, ki 
smo ga objavili v včerajšnji šte
vilki na 3. strani, se je vrinil ti
skarski škrat. Županova odredba 
štev. 2800 ni z dne 9.11.1974, am
pak z dne 9.11, (novembra) 1974.

Ekskluzivni uvoznik za Italijo: VELOX ..n

dec. min. sanità n. 984

uvoz-izvoz zastopstva 
Trst, ul. F. Rismondo 9 
Telef. 761-884 - 761-819

priložen dnevni red točk, o katerih 
bodo svetovalci razpravljali in skle
pali, vsakokrat najprej pregledamo, 
če je na sporedu oddaja gradnje 
slovenske šole v Gorici. Tudi prejš
nji dan smo pregledali dnevni red. 
Žal smo spet ugotovili, da o naših 
šolah na Livadi ni ne duha ne slu
ha, pač pa je vsakič v razpravi 
gradnja novih italijanskih šol, po
pravilo teh šol in vrtcev, skratka 
vedno znova ugotavljamo, da je ob
činska skrb usmerjena na italijan
ske in ne na slovenske šole.

Okoli trideset let je že minilo, 
odkar se je zaključila druga sve
tovna vojna in odkar so slovenske 
šole spet začele legalno delovati, 
vendar v vsem tem času niso zgra
dili v občini Gorica za šolske po
trebe naše narodnostne skupnosti 
niti ene nòve šolske zgradbe. Edi
na izjema je otroški vrtec v Pev- 
mi (kjer imamo sicer pripombe za
radi utrakvističnega pouka).

Vse drugačen je položaj v oko
lici, v slovenskih občinah. V Dober
dobu, v Sovodnjah in v Števerjanu 
so naše občinske uprave posvečale 
šolskim objektom sila veliko pozor
nost ter so v občini Sovodnje v tem 
pogledu storili največ, prav tako 
uspešni so bili v občini Doberdob, 
medtem ko so v Števerjanu tudi 
zgradili nekaj manjših šol ter se se
daj pripravljajo na izgradnjo osred
nje šole za celodnevni pouk.

Le v občini Gorica, kjer živi 
največ pripadnikov slovenske na
rodnostne skupnosti na Goriškem, 
kjer imamo otroške vrtce in osnov
ne šole za potrebe stalno naselje
nega prebivalstva ter srednje šo
le vseh stopenj za dijake iz 
vse goriške, tu ni bila zgraje
na niti ena slovenska šola ter so 
tudi stare, ki so povečini bile 
zg”ajene še pred prvo svetovno 
vojno, zelo malo popravljali ali pa 
sploh nič, teko da so slovenske 
zgradbe najbolj zastarela šolska 
poslopja. Res je, da to ne vpliva 
na šolsko delo in se število di
jakov postopoma dviga in da nara
šča tudi kvaliteta šolskega dela, 
vendar pa nam ti podatki vendar
le kažejo, da v nekaterih krogih 
načrtno zavirajo gradnjo sloven
skih šol v Gorici. To je očitna 
diskriminacija.

V našem listu smo večkrat* pi
sali o snovanju slovenskega šol
skega središča na Livadi. Pisali 
smo o pripravi načrtov, o odobritvi 
nač-tov, o finansiranju del. Kje 
smo danes?

Predvidena je izgradnja osnovne 
šole in otroškega vrtca. Vse je 
pripravljeno, tudi denar je zago
tovljen, le nekaj zemlje občina še 
ni razlastila. Prav tako se ni še 
odločila oddati dela na dražbi, da 
bi začela z deli in da bj ugotovila, 
koliko denarja bo še potrebno.

Naša narodnostna skupnost meni, 
da odsotnost sil v občinskem odboru, 
ki se najbolj zavzemajo za urejeva
nje naših vprašanj, ne more biti 
vzrok za zaustavitev te akcije, če 
bi bilo tako, potem imajo prav tisti, 
ki trdijo, da je v naši družbi, kar 
se tiče Slovencev, še vedno močno 
zakoreninjena fašistična mentaliteta, 
in sicer tako močno, da, denimo, 
pri gradnji šolskih zgradb v Gorici 
nismo v vsem povojnem času na
pravili niti' koraka dalje.

Tudi glede strokovne šole, ki jo 
načrtujejo v severnem šolskem sre
dišču, ni dobre volje, ker obstajajo 
v postopku luknje, ki zavlačujejo 
sprejem končne odločitve.

Primer slovenskih šolskih zgradb 
predstavlja en dokaz več, kako se 
je tudi tolikokrat zagotavljajoča po
stopnost v politiki dajanja pravic v 
zadnjem razdobju tako upočasnila da 
se je povsem zaustavila. Odgovor
nost za takšno stanje nosi stranka 
relativne večine, ki je v besedah 
sicer odprta, zato da je v dejanjih 
lahko zaprta. In ta zaprtost v de
janjih, ki je edino merilo njene po-

obstoj.

Nova tovarna 
zaganjalnikov 
«Iskra» v Šempetru

V tovarni Iskra v Šempetru bodo 
imeli prihodnji teden, pred prazni
kom republike, vrsto pomembnih 
delovnih praznikov. Odprli bodo no
vo tovarno malih zaganjalnikov, 26. 
novembra si bo širša javnost lahko 
ogledala obrate tovarne, 27. no
vembra predpoldne pa bodo de
lavci v tovarni malih zaganjalnikov 
odločali o ustanovitvi TOZD. Ob 
12. uri bo svečano zasedanje delav
skega sveta in podelitev odlikovanj 
predsednika republike članom ko
lektiva.

28. novembra ob 11. uri bo sve
čana otvoritev nove tovarne s po
zdravnimi govori in kulturnim pro

gramom. Ob 12. uri bo ogled pro
izvodnje v novi tovarni, ob 13. uri 
pa pogostitev.

V Števerjanu nagradili 
udetežence športnega tedna

Prejšnjo nedeljo je bilo v Šte
verjanu nagrajevanje udeležencev 
6. športnega tedna, ki ga je sep
tembra letos priredilo domače 
športno društvo «Brda».

V popoldanskih urah se je v 
župnijski dvorani zbralo veliko lju
di, predvsem mladine, ki so se 
udeležili športne manifestacije. Or
ganizatorji so na zaključno prire
ditev športnega tedna povabili an
sambel «Mejaši» iz Gorice, ki so 
poskrbeli za veselo razpoloženje. 
Ob tej priložnosti so prisotni lahko 
sledili prikazovanju barvnih diapo
zitivov o športni manifestaciji. Ob 
zaključku je predsednik ŠZ «Brda» 
Dušan Škorjanc podelil priznanja 
najboljšim tekmovalcem.

OB RAZSODBI USTAVNEGA SODIŠČA

Zadovoljstvo zaradi priznanja 
pravice do politične stavke
Sindikalna federacija ugodno ocenjuje nastop tržiškega sod
nika, ki je omogočil še en poraz fašističnih provokatorjev

Pokrajinska sindikalna zveza CG 
IL, CISL in UIL je z zadovoljstvom 
sprejela novico, da je ustavno so
dišče priznalo pravico do politične 
stavke. Ta odločitev je bila spre
jeta na podlagi prijave tržiškega 
okrajnega sodnika, ki je od ustav
nega sodišča zahteval navodila, ka
ko naj ravna v tem vprašanju. Ta 
sodnik se je namreč po stavki 
delavcev zaradi bombnih atentatov 
v Catanzaru znašel v dilemi, ker 
je te delavce iz Tržiča prijavil 
sedišču direktor fašističnega kra
jevnega lista na podlagi fašistič
nega kazenskega zakonika, po ka
terem politična stavka ni dovolje
na Direktor fašističnega lista je 
namreč sodil, da gre za politično 
stavko, kot je v resnici tudi šlo.

Ustavno sodišče je s svojo odlo
čitvijo, da je upravičena tudi po
litična stavka, končno odpravilo ti
sti člen zloglasnega, še vedno ve
ljavnega fašističnega kazenskega 
zakonika, ki ga je izdelal Rocco, 
ker je v nasprotju z določili in z 
duhom ustave.

Ta razsodba je še zlasti pomemb
na zato, ker je bila o tako pomemb-

.............................. .

12. REDNI OBČNI ZBOR DRUŠTVA

Prosvetno društvo «Briški grič» v Števerjanu 
je imelo v zadnjem razdobju 83 prireditev

Na občnem zboru so izvolili novi odbor

Na dvanajstem rednem občnem I kvaliteti, saj prištevamo tu tako 
zboru prosvetnega društva «Briški I predavanje ali predvajanje filma
grič» v števerjanu so v sredo zve
čer obravnavali preteklo delovanje 
društva in izvolili nov odbor ter da
li napotke za društveno delovanje 
v bližnji bodočnosti.

Člane je uvodoma pozdravil pred
sednik društva Ivan Humar, ki je 
dejal, da je društvo v pretekli de
lovni dobi (enajsti občni zbor je bil 
10. marca 1972) razvilo lepo dejav
nost, ki se je sicer osredotočila v 
glavnem okrog tradicionalnih več
dnevnih prvomajskih praznikov, ob
novljeno je bilo delo pevskega zbora, 
društvo pa je delalo s precejšnjimi 
težavami, ker ne razpolaga s pri
mernimi prostori.

Podrobnejše poročilo o delovanju 
je za njim podala tajnica Sonja Ter- 
pin. Povedala je, da je imelo pro
svetno društvo «Briški grič» v zad
nji delovni dobi 33 raznih priredi
tev, ki so sicer različna po teži in

Predsednik društva Ivan Humar

kot tudi večdnevno prvomajsko 
praznovanje, ki zahteva precej na
pora in na katerem je več prire
ditev. Društvo je v tem času prire
dilo .tri prvomajske proslave, pre
davanja, razne proslave od Prešer
nove do praznika žena, izlete v Slo
venijo in zabavne prireditve. Pevski 
zbor je sodeloval na reviji Primor
ska poje ter na drugih prireditvah 
in proslavah, zadnjič v tej delovni 
dobi je nastopil ob dnevu padlih 
1. novembra 1974 na Trgu Svobode.

Nato so udeleženci občnega zbora 
odobrili še blagajniško poročilo.

Tajnik Slovenske prosvetne zve
ze Marko Waltritsch je nato po
zdravil udeležence zbora. Dejal je, 
da so se števerjanskemu prosvetne
mu društvu, ki vztrajno prireja več
je poletne prireditve, že dolgo vr
sto let pridružila še druga prosvet
na društva. V zadnjem času se je 
delovanje na prosvetnem področju 
na Goriškem zelo razmahnilo, ob
navljajo se društva v tistih kra
jih, kjer ni bilo dolgo let pro
svetnega delovanja. Za to obstaja 
veliko zanimanje med ljudmi. E)e- 
jal je, da bo SPZ letos še v več
ji meri kot doslej priskočila na 
pomoč tudi društvu «Briški grič» in 
mu nudila predavanja in druge kul
turne večere. Prvo tako predava
nje je že bilo prejšnji teden, sle
dila mu bodo še druga.

V debato so nato posegli števil
ni člani. Govor je bil predvsem o 
delovanju pevskega zbora in tudi 
o drugi dejavnosti. Saverij Rožič 
je med drugim predlagal, da bi pr
vomajskemu prazniku v prihodnjem 
letu, ob 30-letnici osvoboditve, dali 
širši pečat.

Pa razrešnici odboru so bile vo
litve. Izvoljeni so bili Ivan Hu
mar, Bruno Gravner, Loreta Maraž, 
Franc Maraž, Silvan Fittoli, Da
nilo Štekar, Klavdij Terpin, Alojz 
Juretič, Bojan Mikluš, Nives Šte
kar, Drago Maraž, Darinko Terpin, 
Vivijan Stanič, prof. Vladimir 
Klanjšček in Roman Juretič.

Po uradnem delu občnega zbo
ra je član Silvan Fittoli prikazal 
še vrsto lepih barvnih diapozitivov 
z letošnjega prvomajskega prazni-

Obnovljena palača Goriške hranilnice
Že čez nekaj dni, morda že v 

ponedeljek, bodo ponovno odprli 
nekatere pisarne goriške posojilni
ce in hranilnice v stavbi v Carduc- 
cijevi ulici, ki so jo popolnoma pre
novili. Tu je bil glavni sedež tega 
bančnega zavoda, dokler niso zgra- 
di.i, pred približno petnajstimi leti, 
novo, modernejšo stavbo na Verdije
vem korzu. V Ulici Carducci so ta
krat ostale še podružnica banke, 
davčna izterjevalnica in blagajna 
za državne in poldržavne ustanove. 
Pred nekaj leti je upravni svet skle
nil, da stavbo temeljito popravi, 
zgoraj omenjeni uradi so se preseli
li v začasne prostore vedno v Car- 
duccijevi ulici.

V pritlične prostore bodo namesti
li bančno podružnico, davčno izter- 
jevalnico in blagajno za javne usta
nove, kasneje pa se bo v to stav
bo preselila tudi pisarna zemljiške 
posojilnice (Credito fondiario) in 
morda še kak urad goriške posojil
nice in hranilnice. V drugem nad
stropju so uredili nekatera stanova
nja, ki bodo najbrž na razpolago 
višjim bančnim funkcionarjem. Car- 
duccijeva ulica, nekdanja Gosposka 
ulica, bo s prenovljeno stavbo brez 
dvoma pridobila.

Kulturni krožek «Umanità», ki ima 
svoj sedež v Gorici, Korzo Italija, 
bo priredil tečaj slovenščine za za
četnike. Tečaja, ki se bo pričel 5. 
decembra in bo trajal šest mesecev, 
se lahko udeleži kdorkoli. Vpisova
nje sprejemajo na sedežu krožka.

Tajnica društva Sonja Terpin

ka, s svečanosti odkritja spomeni
ka na Vrhu in z društvenega izle
ta k Plitvičkim jezerom.

V (tecembru srečanje 
borcev Briško- 
beneškega odreda

Poseben odbor v Novi Gorici pri
pravlja tovariško srečanje borcev 
Briško - beneškega odreda, ki bo v 
Brdih letos decembra, ob 30. oblet
nici njegove ustanovitve.

Zaradi priprav srečanja in izpo
polnitve seznama bork in borcev 
BBO prosi pripravljalni odbor, da 
vsi borci BBO javijo svoj naslov 
pismeno na občinski odbor ZZB No
va Gorica. Datum in kraj srečanja 
bo kasneje objavljen v tisku in po 
radiu.

Zimski vozni red 
Ribijevih avtobusov

S 1. oktobrom so avtobusi pod
jetja Ribi uvedli zimski umik, ki 
je naslednji:

Gorica - Fara - Gradišče. Odho
di iz Gorice (ob delavnikih); 6.45, 
6.50, 7.35, 7.45, 7.50, 8.00, 9.45, 10.30,
11.30, 11.45, 12.15, 12.45, 13.30, 14.30,
16.00, 17.15, 17.30, 18.30, 19,15 in 
20.00; (ob praznikih); 8.00, 8.15,
12.30, 13.30, 13.45, 15.00, 17.15, 18.00,
19.00, 19.30.

Odhodi iz Gradišča (ob delav
nikih): 7.10, 7.25, 7.30, 7.55, 7.59, 
8.40, 9.00, 9.20, 10.15, 11.20, 13.00,
13.15, 13.55, 14.00, 14.20, 15.10, 16.15, 
17.55, 18.40, 18.45, 19.25, 19.35, 20.95; 
(ob praznikih); 7.59, 9.20, 13.00, 
13.25, 13.50, 16.20, 17.40, 19.00, 19.20 
in 20.30.

Gorica - Krmin - Čedad. Odhodi 
iz Gorice (ob delavnikih); 7.45,
12.15, 17.15; (ob praznikih); 18.30. 

Odhodi iz Čedada (ob praznikih);
8.00, 12.05, 13.45; (ob praznikih); 
12.45.

Gorica - Oslavje - števerjan - 
Grojna - Gorica. Odhodi iz Gorice 
(ob delavnikih); 6.50, 10.00, 14.10, 
19.15; (ob praznikih); 14.30, 16.30 
in 20.05.

Gorica - Grojna - števerjan - O- 
slavje - Gorica. Odhodi iz Gorice 
(ob delavnikih); 7.30, 12.45, 13.30 
in 18.20.

nem vprašanju sprejeta v sedanjem 
političnem trenutku.

Vsi tisti delavci, ki so se leta 
in leta borili proti napadom na 
sindikalno gibanje in na sindikalne 
svoboščine s strani neofašističnih 
skupin, vidijo v sedanji razsodbi 
ustavnega sodišča potrditev pravil
nosti svojega ravnanja ter jih ta 
razsodba hrabri v njihovem nadalj
njem boju proti fašizmu, njegovim 
zagovornikom in podpornikom.

na POBUDO ŠD «JUVENTINA»

Plesne čajanke 
v prosvetni dvorani

Na pobudo športnega društva «Ju- 
ventina» iz Štandreža se bodo od 
nedelje dalje pričele v prosvetni 
dvorani na Verdijevem korzu v Go
rici plesne čajanke.

Letos so se čajanke pričele s 
približno enomesečno zamudo in za
radi tega so v mestu in po vaseh 
številni mladinci, ki so lani vsako 
nedeljo zahajali na te zabavne pri
reditve, izrazili željo, da bi čimprej 
pričeli s čajankami. Kot smo v u- 
vodu povedali, je organizacijo teh 
popoldnevov prevzelo športno dru
štvo Juventina»; točneje povedano, 
čajanke bosta tudi letos vodila Ivo 
Berdon in Viljem Žezlin, ki sta že 
lani pokazala, da imata velik smi
sel za take pobude.

Plesne čajanke so velikega po
mena za našo mladino. Vsako nede
ljo in ob praznikih se v klubu zbe
re veliko mladincev iz vseh krajev 
Goriške. To pomeni, da se ob ta
kih priložnostih mladi spoznajo med 
sabo, si izmenjajo misli in kujejo 
načrte za bodoče. Še posebno do 
izraza so prišle plesne čajanke lan
sko leto, ko je bila ob nedeljah 
prepovedana vožnja. Mladina iz me
sta in okoliških vasi se je v veli
kem številu zbirala v tem kraju 
ter poslušala glasbo in razpravljala.

Seveda bi bilo prav, da bi si le
tos organizatorja teh večerov za
mislila kakšne nove prijeme. Ena 
od številnih idej, naj bi bila ta, 
da bi od časa do časa prikazali 
zanimive kratkometražne filme ali 
diapozitive. Vsekakor je treba mla
dini, poleg plesa, nuditi še kaj dru
gega.

Sindikalni skupščini 
danes v Tržiču

V okviru sindikalnega boja, ki 
ga vodijo delavci pod vodstvom 
sindikalnih organizacij v tržiški 
tovarni SIMO, se bodo v ponedeljek 
na sedežu Zveze industrijcev sre
čali predstavniki delavcev z vod
stvom tovarne. Razpravljali bodo 
predvsem o delovnem času ter o 
vprašanju dopolnilne blagajne. V 
zadnjem tednu je namreč vodstvo 
tovarne vpisalo v dopolnilno bla
gajno večje število delavcev pod 
pretvezo, da so tarife električne
ga toka previsoke in da zato 
vodstvo ne bo uporabljalo elektrik« 
čez dan.

V Tržiču so tudi v drugih o- 
bratih vpisali delavce v dopolnil 
no blagajno ter jim skrajšali de
lovni čas, tako da se je v zad
njem času veliko delavcev znašlo 
v gmotnih težavah. Da bi se po- 
drobne je porazgovorili o krizi v 
tržiški industriji, je sindikalna kon
federacija sklicala za danes dve 
skupščini, in sicer eno v tovarni 
Meteor v Ronkah, kjer bo govoril 
sindikalist Vian ter drugo v to
varni SBE (Società Bulloneria Eu
ropea), na kateri bo govoril Dri.

Prosveta
Prosvetno društvo «Skala» v Ga- 

brjah vabi drevi ob 20. uri v pro
store osnovne šole v Gabrjah na 
predavanje, ki ga bo imel prof. Ru
di Hoerm iz Nove Gorice. Gost bo 
govoril o Posočju. Svoje predavanje 
bo Hoenn opremil z diapozitivi.

Kino
Gorica

VERDI 17.00—22.00 «Noi due senza 
domani». R. Schneider in J, L. 
Trintignant. Barvni film.

CORSO 17.00—22.00 «L’albero dalle 
foglie rosa». R. Ceschie in J. Ri- 
chardson. Barvni film.

MODERNISSIMO 17.0d-22.00 «Come 
in uno specchio». Barvni film reži
serja I. Bergmana. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

VITTORIA 17.00—22.00 «Le scomuni
cate di San Valentino». S. Tambu
ri in F. Frevost. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 18. letom.

CENTRALE 17.00—21.30 «Borsalino». 
J. P. Beimondo in A. Delom Film 
v barvah.

Tržič
AZZURRO 14.00—22.00 «Amore e gin

nastica». Barvni film.
EXCELS10R 14.00—22.00 «Esperienze 

prematrimoniali». Barvni film.
PRINCIPE 14.00- 22.00 «Johnny svel

to». Barvni film.

Nora Gorica
SOČA «Slaughterjeva velika bitka», 

ameriški barvni film ob 18.00 in 
20.00.

SVOBODA «Mladi maščevalec», ame
riški barvni film ob 18.00 in 20.00.

DESKLE «Sin», francoski barvni film 
ob 19.30.

PRVAČINA Prosto.
RENČE Prosto.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Marzini — Kor
zo Italija, tel. 24-43.
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VLOGA SVEDSKE V MEDNARODNIH ODNOSIH

Vztrajno dosledni povsod 
in tudi v vsakem primeru
Palme poudarja, da sta Arafat in palestinsko osvobodilno gibanje del 
stvarnosti Bližnjega vzhoda - Delež Švedov za pomirjen je v svetu

JUGOSLOVANSKI STATISTIČNI ZAVOD UGOTAVUA

Letošnji turizem 
se je kar obnesel
Vsega skupaj je bilo v prvih 9 mesecih 12 milijonov turistov - Od 
tega 5 milijonov tujcev, ki so prinesli nad pol milijarde dolarjev

BEOGRAD, 20. — Bližamo se

PETEK, 22. NOVEMBRA 1974
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

9.30 - 11.30 ŠOLA
12.30 Poljudna znanost: Govorica živali
12.55 Kronika
13.30 DNEVNIK
14.00 Tečaj nemškega jezika
15.00 - 17.00 ŠOLA
17.00 DNEVNIK
17.15 Program za najmlajše:

Italijanske lutke in marionete
17.45 Program za mladino
18.00 La Fontainove pravljice:

Zajec in žabe, risani film
18.45 Poljudna znanost: Contropiede
19.15 ITALIJANSKE KRONIKE 

Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Teden aktualnosti
21.45 Variacije na temo:

Violina, flavta, harfa in kitara ........................
Na sporedu so Dowland, Paganini, Tartini, Vivaldi itd.

22.45 DNEVNIK 
Vremenska slika

DRUGI KANAL
18.45 športni dnevnik
19.00 Zlata doba musicala: Amerika 30 let
20.00 Portret avtorja: OSVALDO LICINI . .

Licini se je rodil v Markah 1894. Po prvi svetovni vojni, v 
kateri je bil kot italijanski vojak ranjen, živi nekaj let v 
Parizu, nakar se 1926. leta vrne v rojstni kraj, kjer je ostal 
vse do svoje smrti 1958. leta. Le nekaj mesecev pred smrt
jo je dobil za svoje veliko delo visoko priznanje na 21. bie
nalu v Benetkah. Osvaldo Licini je bil bolj samotaren člo
vek, umaknjen vase. To se opaža tudi v njegovem likovnem 
ustvarjanju.

20.30 DNEVNIK
21.00 Le avventure della villeggiatura

Carlo Goldoni je napisal dve deli na počitniško temo in sicer 
Le avventure della villegiatura in II ritorno dalla vU‘eQ' 
giatura. Mario Missiroli je to temo predelal v dveh ne™- 
V Livornu, na domu gospoda Leonarda in njegove sestre Vit
torie se pripravljajo na počitnice. Podobno je tudi pri sta
rem gospodu Filippu in njegovi hčerki Giacinti, v katero je 
Leonardo zaljubljen. Obe družini se bosta med počitnicami 
obiskovali, ker imata svoji «vikendici», kot bi temu rekli da
nes, blizu v kraju Montenero. Vse bi moglo potekati prav, ce 
bi Leonardo ne zvedel, da bo stari gospod Filippo imel v go
steh mladega gospoda Guglielma, kateremu je ponudil celo 
mesto v svoji kočiji.

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
8.10 in 14.10 TV šola: . . ..

Računstvo, Ribolov, Ali ste vedeli. Narava, Personifikacija 
in alegorija, Od Varšave do Krete, Opereta itd.

10.50 in 15.45 Angleščina
17.15 Kuhinja pri violinskem ključu: KOBILJA JAJCA
17.50 Obzornik
18.05 VESELI PLANŠARJI

Prijazna vas Krnica v dolini Radovne je bila okolje oddaj, 
ki jo je ljubljanska TV posnela z Veselimi planšarji. Pela sta 
oziroma bosta Branka Strgar in Franci Babič,

18.40 Električni bojler
18.50 Človek in okolje: Onesnaženje zraka
19.30 DNEVNIK
19.50 Tedenski notranjepolitični komentar
20.15 Don Kihot , ,

Igrani film, ki ga je režiral Alvin Rakoff, v glavnih vlogah 
pa igrajo Rex Harison, Frank Finlay in Rosemary Leach

21.55 TV kažipot
22.15 DNEVNIK
22.30 Namizni tenis: Jugoslavija — Švedska 

Posnetek, srečanja v Beogradu

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
19.55 Otroški kotiček
20.15 DNEVNIK
20.35 Kmetje, dramatiziran roman
21.35 Nikoli ne reci zbogom, serijski film
22.25 NAMIZNI TENIS: JUGOSLAVIJA — ŠVEDSKA

Prvič po petindvajsetih letih je 
kritična situacija na Bližnjem vzho
du vznemirila nevtralno Švedsko 
na skrajnem severu Evrope. V 
parlamentu je tu bilo pred krat
kim postavljeno vprašanje oziro
ma zahteva, da premier Palme 
pojasni stališče švedske vlade v 
zvezi z zaostrenim položajem med 
Izraelom in arabskimi deželami. 
Palme se je prejšnjo soboto vrnil 
iz Alžirije, kjer se je o tem vpra
šanju razgovarjal z Bumedienom 
in Arafatom. Istočasno so v Izrae
lu sprožili silovito kampanjo gro
bih žalitev in klevet na Palmejev 
račun.

Nevtralni položaj Švedske — pou
darjajo v Stockholmu — ni okrnjen, 
stiki oziroma zveze z Arabci v 
Alžiriji nekoliko popravljajo ravno
težje glede na to, da je doslej pro- 
izraelska struja vsiljevala svoj ton 
švedski javnosti ter tisku. Šved
ska diplomacija je s tako imeno
vanim «malim odprtjem» v odnosu 
do arabskih držav potrdila svojo 
željo, da bi delovala na širšem 
manevrskem prostoru v trenutku, 
ko je sleherni prispevek dragocen, 
da bi se preprečila nevarnost no
vega izraelsko - arabskega spopa
da. Švedi opozarjajo na vlogo, ki 
jo je 1. 1947 imel kot posredovalec 
na palestinskih tleh grof Berna- 
dotte, preden je na Bližnjem vzho
du padel kot žrtev atentata. To
pot ne gre za švedsko posredova
nje, marveč za diplomatski pri
spevek, da bi pri iskanju izhoda 
iz bližnjevzhodne krize vzeli v po
štev vse elemente, vključno Pale
stinsko osvobodilno organizacijo, 
ki jo vodi Jaser Arafat.

Naključje je hotelo, da je Palme 
to «odprtje» še razširil, kolikor 
je pri alžirskem gostitelju Bume- 
dienu povsem nepričakovano srečal 
Arafata. To srečanje ni bilo pred
videno. Arafat se je bil odpravil 
v New York, kjer je imel govoriti 
v Združenih narodnih, znašel se je 
v Alžiru prav v trenutku, ko je 
tja prispel tudi švedski premier. 
Takoj je švedski tisk dvignil svoj 
glas, očitajoč premieru, da se je 
«preveč eksponiral» za arabsko, to 
se pravi palestinsko stvar.

Od treh poslancev v parlamen
tu, ki so Palmeju postavili vpra
šanje v zvezi z njegovim srečanjem 
z Arafatom, pripada eden vladni 
Socialdemokratski stranki. Palme 
jih je pomiril z opozorilom, da sta 
Palestinsko osvobodilno gibanje in 
Arafat takisto del stvarnosti na 
Bližnjem vzhodu in da bi bilo 
nesmiselno se izogibati razgovoru 
z njima.

Poskus, da bi Palmeja diskredi - 
tirali, je bil podkrepljen še z vest
mi, da je Švedska prodala Libiji 
tri vojaške patruljne čolne za 15 
milijonov kron, in to po obisku, 
ki ga je letos spomladi napravil v 
Stockholmu libijski premier Džalud.

«Vihar v kozarcu vode» je potih
nil, brž ko se je Palme vrnil do
mov in je bilo ugotovljeno, da 
morajo razgovori s partnerji na 
Bližnjem vzhodu biti odprti za vse 
in ne samo za nekatere velike 
sile oziroma njihove emisarje. O- 
benem so bile realneje ocenjene 
tudi možnosti, na osnovi katerih 
bi Švedska v bodoče mogla uspe
šneje zadovoljevati svoje velike 
potrebe po nafti, kolikor bi si 
zagotovila zaupanje arabskih izvoz
nikov, med katerimi sta prav Al
žirija in Libija najbližji.

Dogajanja na Bližnjem vzhodu 
so Švedski posredno omogočila tu
di potrditev njenega načela, da ne 
more nihče ostati osamljen in da 
se noben narod ne more zaščititi 
pred zunanjimi vplivi, če se umika 
v izolacijo, švedska javnost pri
čakuje, da bo švedska zunanja po
litika aktivnejša kot doslej Sicer 
se je privrženost Švedske idealom 
miru doslej najbolj izrazila v nje
nem znatnem prispevku mirovnim 
silam Združenih narodov. Švedska 
je v odrede «modrih čelad», ki 
branijo mir na kritičnih točkah 
sveta (ob Suezu, na Cipru, v Kaš- 
miru itd.) poslala več svojih voja
kov, kot katerakoli druga država. 
Do začetka letošnjega leta je 
34.110 Švedov služilo v mirovnih 
odredih Združenih narodov. Pri tem 
je Švedska utrpela tudi žrtve: šest 
njenih vojakov je na straži miru 
izgubilo svoja življenja, 21 se jih 
je ponesrečilo, šest jih je bilo iz
gubljenih in 30 jih je bilo težje 
ranjenih. Švedski izdatki za ta pri
spevek v prid obrambe miru zna
šajo nad pol milijarde kron. Poleg 
grofa Bernadotta, ki je izgubil 
življenje na Bližnjem vzhodu, je 
1. 1965 padel v Kongu tudi takratni 
generalni sekretar Združenih na
rodov, Dag Hammaskjoeld ki ga 
Švedi smatrajo za svojega narod
nega heroja.

V svojih odnosih z velikimi si
lami Švedi zlasti opozarjajo, da bo 
politika popuščanja, navzlic dolo
čenim nespornim rezultatom, osta
la nepopolna, vse dokler bodo v 
njej ostali nerešeni nekateri osnov
ni politični problemi sveta, ki pov
zročajo krajevne napetosti in spo
pade. Ti spori in lokalni spopadi 
so prisotni na vzhodnem Sredo
zemlju ter Bližnjem vzhodu, kljub 
dolgotrajnim pogajanjem med ve
likimi silami. Glede na vse to, 
švedski diplomati zadnji čas vse 
pogosteje opozarjajo oziroma pou
darjajo, naj bi se povečala sood
visnost med vsemi državami, kot 
naj bi se obenem tudi okrepila 
vloga malih držav. V svojih kri
tičnih pripombah na mednarodnem 
prizorišču, menijo švedski politiki, 
da bi velike sile ne smele sklepati 
zadevnih medsebojnih aranžmajev 
«mimo malih držav».

■ Znane kritike, ki jih je bila Šved
ska naslovila na Washington v 
zvezi s surovostjo vietnamske voj
ne, a so ZDA nanje odgovorile z 
določenimi «diplomatskimi» repre
salijami, so ugled nevtralne Šved
ske samo povečale. Po domala 
enoletnem bojkotu so Amerikanci 
morali popustiti, v Stockholm so 
poslali novega veleposlanika, med
tem ko se Švedom sploh ni bilo 
treba opravičiti zaradi njihove 
ostrosti. Med odsotnostjo ameriške
ga veleposlanika, pa so celo po
večali trgovinsko izmenjavo z ZDA 
za 38 odstotkov.

Tudi v «portugalskem primeru» 
so Švedi bili v prvih vrstah: bili 
so prvi med zahodnimi deželami, 
ki so nudili humanitarno pomoč 
osvobodilnim gibanjem v nekda
njih portugalskih kolonijah, nakar 
je premier Palme kot prvi zahodni

LONDON, novembra. — Tema 
ni nova in tudi hipoteza ne. Kljub 
temu jo bomo skušali prikazati, 
kajti zadeva celo nas, baje ce
lo starejšo generacijo. Govor je 
namreč o tem, da smo tik pred 
novo ledeno dobo. Še v času se
danje generacije, celo za življe
nje že odraslih in starejših lju
di bi mogel okleniti zemeljsko o- 
blo nov ledeni oklep z vsemi 
ustreznimi posledicami.

Tega ni napovedala morda ka
ka vedeževalka, to je opomin stro
kovnjakov. Britanska radijsko - 
televizijska družba BBC je te dni 
oddajala dokumentarno televizij
sko oddajo, ki jo je pripravil Mi- 
gel Calder in po kateri naj bi 
vremenoslovska znanost prišla do 
ugotovitve, da se našemu plane
tu bliža zelo nevarna ledena do
ba. Nigel Calder, ki je znan kot 
znanstveni pisatelj, pravi v tej 
oddaji med drugim naslednje: 
«Grožnjo nove ledene dobe mo
ramo upoštevati v enaki meri kot 
nevarnost jedrske vojne. Tako 
ena kot druga sta lahko vzrok 
smrti pretežne večine prebival
stva, še prej velikanskega mno
žičnega trpljenja na zemlji».

Najnovejša proučevanja so do
kazala, da so pravzaprav ledene 
dobe bolj pogoste kot se je ne
koč računalo. Bodoča ledena do
ba, oziroma ledena doba, ki se 
nam napoveduje, je pravzaprav že 
nekoliko v zamudi. Po mnenju ne
katerih strokovnjakov smo lahko 
še srečni, da mesta Toronto, Le
ningrad in Glasgow še niso izgi
nila pod debelo plastjo letu.

Konkretni znaki kažejo, da nas 
ledena doba lahko «objame» tako 
rekoč nepričakovano, rekli bi ne
kako čez noč, da bi namreč tudi 
v primeru nastanka ledene dobe 
lahko doživeli nekakšen «blitz», 
kakršnega je nacizem napovedo
val v svoji vojni. Namesto počas
nega ohlajanja ozračja in s tem 
počasnega nastajanja ledu in spu
ščanja ledenikov od tečajev proti 
ravniku ter iz visokih vrhov go
ra in pogorij proti dolinam bi mo
gli doživeti nenaden preobrat z 
nenadnim nastankom ledenega o- 
klepa.

Seveda ne smemo misliti, da se 
bomo nekega jutra zbudili z me
tri snega in ledu. Če bi ali če 
bodo napovedi angleškega znan
stvenika in njegovih sodelavcev 
zares držale, bi ledena doba po
trebovala za svoj nastanek, za 
svojo «uveljavitev» vendarle kako 
desetletje, toda tako imenovane 
«mini ledene dobe», bi ji nasta
nek pospešile, kot zatrjuje Geor
ge Denton z univerze Maine v 
ZDA, ki je v zvezi s tem naštel 
in opisal konkretne podatke, s ka
terimi «dokazuje», da smo na poti 
k eni izmed «mini ledenih dob», ki 
da se bo nato ponovila in s tem 
utrla pot pravi ledeni dobi. Mo
rebitni vali izredno visokih tem
peratur, ki smo jih v pretekhh 
letih doživeli na Zemlji, so prav
zaprav «protisloven dokaz», ki go
vori tem teorijam v prid. V i- 
stem smislu moramo jemati tudi 
«ohladitev zahodne poloble od te
la 1950 dalje, kar je vzrok ali 
povod za velikanske suše, ki so 
se v istem razdobju začele vr
stiti ponekod v Afriki, v Indiji 
in drugod. Posebno ti vali suše so 
posredni znaki nove prve .mini 
ledene dobe’, ki najavlja prav le
deno dobo».

Angleški znanstvenik Calder pra
vi, da moramo novo ledeno do
bo pričakovati v kratkem. Toda 
izraz «v kratkem» je vendarle 
prev-i posplošen, vsekakor pre
malo konkreten. Na vsak način 
«bo držalo», da se bo ledena do
ba začela v dobi naše genera
cije, zatrjujejo nekateri angleški 
in ameriški znanstveniki.

In kje so vzroki te morebitne 
ledene dobe?

: državnik pohitel v Lizbono, da bi 
! se srečal s portugalskimi socia
listi v novi vladi.

In še preden so veleposlaniki 
nad 130 dežel v Združenih narodih 
prisluhnili besedam palestinskega 
voditelja Arafata, se je Palme — 
spet kot prvi zahodni državnik — 
z njim že sestal in pogovarjal.

Zdaj kroži po Stockholmu vest, 
da bo Švedsko kmalu obiskal Sol- 
ženicin, ki ga tu od 1. 1970 čaka 
neizročena listina Nobelove na
grade, poleg njega pa še franco
ski premier Chirac, ne da bi od 
Švedske zahteval opravičilo spričo 
kritik, ki jih je bila le-ta izrekla 

| na račun nedavne francoske atom- 
I ske eksplozije.
| Vse to govori, da so si Švedi 
priborili pomembno veljavo na pri
zorišču mednarodnih odnosov in 
dogajanj.

Kot vse ledene dobe, bo tudi 
ta, ki jo napovedujejo sedaj po
sledica spremembe v položaju na
šega planeta v odnosu do Šonca, 
to se pravi, da bo v naklonu ze
meljske osi glede na Sonce. In 
kdo naj bi premaknil zemeljsko 
os? Tudi vrsta večjih vulkanskih 
izbruhov bi k temu pripomogla.

Druga možnost ledene dobe pa 
je nakopičenje prahu v ozračju 
zaradi «človekove dejavnosti na 
Zemlji», to se pravi da onesnaže
vanje zraka počasi vodi k ohlaja
nju atmosfere na Zemlji, ker sonč
ni žarki ne morejo prodreti sko
zi goste zgornje plasti zemeljske 
atmosfere. Ta teorija je sicer v 
nasprotju z drugo teorijo, ki go
vori, da bi prav ta plast goste
ga zraka mogla služiti kot ne
kakšna koprena, skozi katero bi 
ne uhajala toplota zemlje in bi 
imela’ prav obfatfen učinek od te
ga, kar zatrjujejo sedaj angleški 
znanstveniki. Ponavljamo, da na
vajamo U> dotpneyo, da pa hkrati 
niti Calderu in drugim preveč ne 
zaupamo, pa čeprav nam navaja
jo najrazličnejše znanstvene ele
mente.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Pri
meren dan za razčiščevanja in 
za sklepanje pogodb. Vaše veli- 
kodušje bo končno doživelo ustre
zno zadoščenje.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ne 
izgubjajte časa z iskanjem pomo
či in sodelovanja. Lotite se raje 
dela sami. Braniti boste morali 
čast sorodnika.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Če se ukvarjate s trgovino ali 
obrtjo, bodite skrajno previdni. 
Ne prevzemajte si novih naiog.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Uspešna 
dejavnost, vendar pa ne tolikšna, 
kot ste pričakovali. Odklonite vsa
ko vmešavanje tujih oseb v vaše 
zadeve.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Imate 
srečo, kajti rešili se boste iz 
finančne zagate. Skušajte najti 
stik s svojo čustveno preteklostjo.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Vse 
svoje poslovne stike skušajte o- 
mejiti na najnujnejše. V družini 

I prijetno in veselo razpoloženje.

Ital. TV je priredila daljši pri
kaz partizanske republike Ossola. 
Na sliki igralec L. Virgilio igra 

komandanta Moscateilija

V Evropi govorimo o hudi krizi 
avtomobilske industrije. Še po
sebej je ta problem akuten v I- 
taliji, kjer so velika avtomobil
ska podjetja poslala v dopolnil
no blagajno na desettisoče ljudi, j 
Toda če naj nam to služi v tolaž
bo, bomo povedali, da v ZDA raz
mere niso prav nič boljše.

Združene države so znane kot 
država z najmočnejšo motoriza
cijo in dosledno s tem tudi z naj
večjimi industrijskimi podjetji za 
proizvodnjo avtomobiiov. Največ
ja je družba General Motors. Dru
ga družba je Fordova družba. 
Tretja pa je Chrysler, ki sicer ni 
velika, kot sta ostali dve, ki pa 
vendarle proizvede nad pol mi
lijona «cestnih križark» na leto.
In ta velika družba bi znala v 
decembru zapreti vseh svojih 
šest velikih obratov v ZDA. Ta
ko je bilo rečeno v krogih ame
riške avtomobilske korporacije, ki 
ne prenese več stagnacije na a- 
meriškem .avtomobilskem trgu in 
malone popolne blokade na sve
tovnem avtomobilskem trgu.

V vodstvu družbe Chrysler so 
že sporočili, da so za sedanje

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Nasvete, ki vam jih bodo dali 
prijatelji, upoštevajte, vendar ne 
slepo. Srečanje -z ljubljeno osebo.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 20.11.) 
V poslovnih zadevah ne bo kdo 
ve kolikšnega uspeha. Potolažite 
se z zdravjem in prijetnim razpo
loženjem v družini.

STRELEC (od 21.11. do 20.12.) 
Vabljivi predlogi, ki pa niso prav 
nič realistični. Razčiščevati boste 
morali spor čustvenega značaja.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
S svojimi dohodki si ne morete 
privoščiti tega, kar vam srce želi. 
Iskreno razpoloženje v dpmačem 
krogu.

VODNAR (od 21.1. do 19 2.) Če 
se bo poslovno življenje razvijalo, 
kot je predvidevati, bo vse v 
redu. Popustljivi bodite do ljub
ljene osebe.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Bolj 
boste uspeli, če se boste predali 
intuiciji, kot pa računu. Velike 
spremembe čustvenega značaja.

koncu leta in zato se že delajo 
obračuni na najrazličnejših delov
nih področjih. Tako je zvezni za
vod za statistiko objavil že konč
ne rezultate jugoslovanskega tu
rizma za prvih devet mesecev 
letošnjega leta, s čimer je letoš
nja sezona praktično zaključena, 
kajti posebno ob letošnji vremen
sko neprikladni jeseni ni priča
kovati, da bi se do konca leta 
obračun kdove kako spremenil.

Po teh podatkih je bilo v go
stinskih obratih ter v zasebnih 
stanovanjih skupno 12 milijonov 
165.000 turistov, kar je' praktič
no prav toliko, kolikor so jih v 
Jugoslaviji našteli v prvih deve
tih mesecih lanskega leta. Po
drobnejša analiza teh podatkov 
pravi, da je bilo domačih torej 
jugoslovanskih turistov letos ne
kaj več kot lansko leto, tujih tu-

trimesečje «programirali» nadalj
nje skrčenje proizvodnje za 50.000 
vozil. Pred tem je bilo že najav
ljeno znatno skrčenje proizvodnje. 
To pomeni, da tretji velikan a- 
meriške avtomobilske industrije 
zmanjšuje proizvodnjo avtomobi
lov v tolikšni meri, da bo v če
trtem trimesečju letošnjega leta 
njegova proizvodnja znašala ko
maj 50 odstotkov njegove normal
ne proizvodnje. To pa vodi k od
puščanju delovnih moči, to po
meni, da bo na ulici ostaio ne
kaj desettisočev delavcev, ki jih 
bo to podjetje odslovilo že v teku 
decembra.

Proizvodnja in prodaja avtomo
bilov je prav gotovo eden glavnih 
kazalcev gospodarskega stanja 
v ZDA. Po podatkih predsednika 
družbe Chrysler in na osnovi «pre
mikov» v prvih dveh tednih no
vembra, se to stanje more sma
trati že za «depresivno», to se 
pravi da je ameriška ekonomija 
iz recesije prešla v depresijo, to
rej v pravo krizo. Rečeno je nam
reč bilo, da je proizvodnja in pro
daja avtomobilov v prvih dveh 
tednih novembra dosegla «raven» 
le pet in pol milijona letne pro
izvodnje in prodaje avtomobilov, 
kar je približno 50 odstotkov lan
skoletne proizvodnje in prodaje 
avtomobilov. Predsednik sindika
ta delavcev avtomobilske indu
strije je v zvezi s tem rekel, da 
je to raven iz najhujšega obdob
ja recesije pred petnajstimi leti, 
le da je danes zadeva veliko bolj 
resna zaradi tega, ker je rece
sija ali če hočemo tudi že depre
sija zajela mnogo širši obseg in 
je torej gotovo, da «smo prešli 
iz recesije v depresijo, kolikor 
nas kak nagel ukrep ne reši, da 
podjetja lahko ponovno zajamejo 
malo sane».

V zvezi s takšnimi premiki go
spodarstveniki napovedujejo, da bo 
pod pritiskom inflacije in recesije 

predsednik Ford le stežka držal 
besedo, bolje obljubo o proračun
skih krčenjih, o proračunskem de
ficitu, ki naj bi znašal 6 milijard 
dolarjev v letošnjem proračun
skem letu. Ford je sicer obljubil, 
da bi moglo v prihodnjem prora
čunskem letu priti celo do uravno
teženega proračuna, toda razme
re v avtomobilski industriji govo
re prav narobe in tudi primer 
družbe Chrysler je zelo zgovoren. 
Zato bi bilo iluzorno računati z 
izboljšavami na celotnem ekonom
skem področju. Spirala inflacije 
gre navzgor, saj smo prav te dni 
zabeležili dokaj zaskrbljujočo vest, 
da dolar ponovno izgublja na svo
ji vrednost’’.

ristov pa je bilo kar za 11 od
stotkov manj.

Ne glede na to pa je tuji tu
rizem prinesel letos za 11 odstot
kov tujih plačilnih sredstev več 
kot jih je prinesel lani, iz česar 
izhaja, da je končna «bera» ven
darle pozitivna, pa čeprav letos 
ne moremo govoriti o kakem no
vem rekordu. Sicer ne morejo o 
tem govoriti niti v drugih turi
stično bolj uveljavljenih deželah 
Sredozemlja, saj so v Grčiji do
živeli letos turistični polom, kar 
je razumljivo v zvezi s politič
nimi razmerami v tej deželi, prav 
nič dobro se ni obnesla niti Špa
nija, da ne govorimo o Italiji, kjer 
tožijo o izredno slabi letini, pa 
čeprav bodo končni obračuni po
vedali, da tudi v Italiji turizem 
ni povsem odpovedal.

če ocenjujemo turistični pro
met po številu prenočitev, je ju
goslovanski obračun že skoraj po
zitiven, kajti v prvih devetih me
secih je bilo za 1 odstotek več 
nočitev kot so jih v Jugoslaviji 
imeli v prvih devetih mesecih lan
skega leta. Pri tem imajo še ve
dno glavno besedo domači turi
sti, kajti od 59,6 milijona registri
ranih nočitev je odpadlo na do
mače goste 31,4 milijona, kar je 
za 10 odstotkov več kot lansko 
leto, 28,2 milijona pa na nočitve 
tujih turistov, .kar je za 7 od
stotkov manj kot v prvih dese
tih mesecih lanskega leta.

Samo ob sebi se razume, da 
odpade največji del domačega in 
tujega turizma na obmorske kra
je, začenši od Debelega rtiča pa 
do Budve oziroma do albanske 
meje. V obmorskih letoviščih in 
obmorskih krajih so zabeležili 42 
milijonov nočitev, 17 milijonov no
čitev pa v neobmorskih krajih, to 
se pravi v celinskih turističnih 
krajih, v termalnih kopališčih, v 
gorskih krajih itd.

Zanimiv je tudi naslednji po
datek, ki ga bodo morali gostin
ci v prihodnje bolj upoštevati kot 
so ga doslej. Domači turisti so 
letos zasedli skoraj polovico ho
telskih zmogljivosti in prav ta
ko okoli polovico zmogljivosti v 
zasebnem gostinstvu. Le petina no
čitev domačih turistov odpade na 
delavske počitniške domove, ki so 
letos že drugo leto zapored z u- 
spehom začeli dajati streho tudi 
tujim gostom. Kar zadeva tuje 
turiste, pa veljajo naslednji po
datki: 60 odstotkov nočitev tu
jih gostov odpade na nočitve v 
hotelih, 20 odstotkov na campin- 
ge, približno toliko pa na zaseb
no gostinstvo.

Jugoslavijo je v prvih devetih 
mesecih letošnjega leta obiskalo 
približno pet milijonov tujih tu
ristov. Po številu pridejo na pr
vo mesto zahodni Nemci. Teh je 
bilo 1,550.000, na drugem mestu 
šo avstrijski turisti, ki jih je bi
lo letos nekaj nad pol milijona, 
pol milijona italijanskih turistov 
je zasedlo tretje mesto, 300.000 
Francozov pa je prišlo na četrto 
mesto. Kar zadeva goste iz so
cialističnega sveta, ki prihajajo v 
Jugoslavijo v vedno večjem šte
vilu, bomo rekli, da je bilo tudi 
letos največ gostov iz Češkoslo
vaške in sicer okoli 200.000, go
stov iz Sovjetske zveze pa je bi
lo okoli 150.000. Letos je bilo v 
Jugoslaviji tudi zelo veliko ma
džarskih turistov, kot je bilo z 
droge strani veliko Jugoslovanov 
na počitnicah na Madžarskem.

Kar zadeva domače, to se pra
vi jugoslovanske turiste, jih je 
bilo največ iz Srbije in sicer 2 
milijona 350.000, iz Hrvaške jih 
je bilo 2.250.000, še najmanj pa 
iz Makedonije, od koder jih je 
bilo 370.000. Seveda so te števil
ke razmeroma visoke in postanejo 
še bolj pomembne, če upošteva
mo najnovejše ugotovitve jugoslo
vanskih turističnih ustanov in sta
tističnih zavodov, ki poudarjajo, 
da odhaja vedno več jugoslovan
skih državljanov na počitnice v 
tujino, saj so v lanskem letu na
šteli že več milijonov Jugoslova
nov, ki so odpotovali za nekaj 
dni ali pa tudi za dan dva v tu
jino. Pri tem se, logično, jemlje
jo v poštev množični turistični iz
leti, individualni izleti, pa tudi 
potovanja številnih Jugoslovanov, 
ki prihajajo v Trst, v Gorico, v 
Viden, pa tudi do Benetk

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 

Poročila: 7.05 Jutranja glasba: 
11.40 Šola; 12.00 Opoldne z vami;
13.30 Glasba po željah: 17.00
Program za mladino; 18.15 Umet
nost in prireditve; 18.30 Šola; 
18.50 Slovenski sodobni sklada
telji; 19.10 Slovenska povojna li
rika: 19.25 Jazz; 20.00 Šport:
20.35 Gospodarstvo in delo: 20.50 
Koncert: 21.35 V plesnem koraku.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30, 

17.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 
za dobro jutro; 7.40 Jutranja 
glasba; 8.30 Barok v glasbi;
9.00 Plošče; 10.45 Glasba in na
sveti; 11.15 Melodije; 12.00 Glas
ba po željah; 14.00 Popularne 
pesmi; 16.45 Tops Pops; 17.15 
Kulturna panorama; 18.00 Parada 
orkestrov; 18.30 Zborovsko petje:
19.00 Prenos RL; 19.30 Glasba v 
večeru; 20.45 Glasbeni vikend;
21.30 Simf. koncert. 

NACIONALNI PROGRAM 
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00

Poročila; 7.25 Jutranja glasba:
8.30 Jutranje popevke; 9.00 Vi 
in jaz; 10.00 Reportaža; 13.20 
Strnjena komedija; 14.00 Odprta 
linija; 14.40 Nadaljevanka; 15.10 
Program za mladino; 17.05 Oper
na in komorna glasba; 20.20 Po

novno na sporedu; 21.15 Simf. 
koncert:

II PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19-30 

Poročila; 8.40 Kako in zakaj?; 
8.55 Melodrama; 9.35 Nadalje
vanka; 9.55 Popevke; 10.35 Na 
vaši strani: 13 00 Hit Parade; 
'L50 Kako in zakaj?; 14.00 Pio 

šče; 15.40 Glasbeno-govorni spo
red; 17.30 Posebna reportaža;
17.50 Telefonski pogovori; 19.55 
Plošče; 22.00 Človek v noči.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00.

19.00 Poročila; 6.50 Rekreacija;
8.10 Glasbena matineja; 9.05 Ra
dijska šola: Slovenija je del
Jugoslavije; 9.30 Narodna glas
ba; 10.15 Uganite, pa vam za
igramo; 11.15 Z nami doma in na 
poti; 12.30 Kmetijski nasveti:
12.40 Popevke; 13.30 Priporočajo
vam...; 14.10 Mladinski zbori:
15.45 «Vrtiljak»; 16.30 Kozmetično 
ogledalo; 16.50 človek in zdravje;
17.00 Aktualnosti; 18.05 Ogledalo 
našega časa; 18.15 «Signali»;
19.40 Ansambel Toneta Kmetca;
19.50 Lahko noč, otroci!; 20.00 
Tops Pops; 21.15 Oddaja o mo
rju: 22.20 Besede iz logov do
mačih; 23.05 Literarni nokturno; 
23.15 Jazz pred polnočjo.

ZA OČETOM P/S£ JANEZ TRNOVC, RISE MIKI MUSTER

Just Gulič ju je povabil v delavsko o- 
krepčevalnico, nameičeno v manjii lesenjači. 
Tam je naročil tri steklenice piva in jima po
vedal, da je zaposlen pri rudniku kot stroj
nik. Ker ni domačin in navaden težak, je do
bro plačan v dolarjih. Tudi on je bil podpisal 
pogodbo za pet let in je tri že odslužil. Ob
ljubil jima je, da jima bo poskrbel boljio za
poslitev.

Gulič je obljubo častno izpolnil. Stanko in 
Pavle sta bila zaposlena pri prevažanju rude 
iz rudnika do Cuzca. Zaslužila strf več kakor 
kopači, razen tega sta pa imela vsaj bežen 
stik z mestom. To jima je olajialo življenje 
v neskončno pusti gorski samoti. Tako sta se 
počasi privadila tamkajšnjemu življenju, se 
naučila za silo španščine in tudi nekaj in- 
dijanščine.

Med prevažanjem rude sta se Stanko in 
Pavle naučila tudi šofiranja, in čez dobro leto 
sta iz spremljevalcev prevozov postala šofer
ja. Plača se jima je s tem izboljšala. Kljub te
mu sta si vsak dan bolj želela, da bi hitreje 
minilo tistih nesrečnih pet let in bi neovirano 
mogla zapustiti Amaron in si poiskati zaposli
tev v Cuzcu ali katerem drugem perujskem 
mestu.
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PISATELJ - ZNANSTVENIK CALDER TRDI
v

Se naša generacija
bo doživljala 

novo ledeno dobo
Ledene dobe niso tako redke ■ Sedanja je ie v zamudi

ZDA IZ RECESIJE V DEPRESIJO?

Podjetje Chrysler
bo v decembru 

zaprlo 6 obratov
Ker so razmere v avtomobilski industriji značilne, 
kaže, da je ameriško gospodarstvo v velikih težavah

V galeriji «La Lanterna» razstavlja ljubljanski kipar Drago Tršar, 
ki je prinesel v Trst na ogled večje število večjih in manjših skulptur
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nogometS^^H PO EVROPSKIH POKALNIH TEKMAH

Cruyiiše vedno evropska zvezda 
F. Bernardini ja čaka težko delo

V ostalih srečanjih preseneča neodločen izid ZRN proti Grčiji
Kot je bilo pričakovati, je Nizo

zemska premagala Italijo v 5. sku
pini evropskega pokalnega prven
stva. Zmaga Cruyffa in tovarišev 
Je bila sicer zanesljiva, s prikaza- 
no igro pa Nizozemci niso povsem 
zadovoljili. Verjetno so podcenjeva
li obnovljeno italijansko reprezen
tanco, ki je celo prva prišla v vod
stvo (z Boninsegno) že v 4. minuti 
iSre. Ta nepričakovani dogodek je 
ysekakor spremenil razpoloženje na 
igrišču in je, seveda, tudi postavil 
nova vprašaja obema trenerjema, 
ki sta morala bistveno spremeniti 
svojo taktiko. Nizozemci so spozna
li- da nasprotniki le niso taki no- 
yincì, kot je kazalo, Bernardini pa 
jo moral opustiti prerokovano tak
tiko «totalne igre» in italijanski i- 
gralci so tako začeli predvajati pri
stni «italijanski nogomet»: vsi v 
obrambo, v upanju na kak proti
napad.

Tedaj sta se reprezentanci poka
zali v svoji pravi luči: Nizozemci 
so zaigrali sproščeno in dinamično, 
Italijani pa so se pomaknili v o- 
brambo, da bi branili gol Boninse- 
gne.

Razblinili so se tako Bemadini- 
ievi obeti, da bo Italija zaigrala 
Predvsem za občinstvo in bi preve
rila nove sisteme igre, ki bi ji ko
ristili za bodoče nastope.

Nizozemci pa so tedaj (s Cruyf- 
fom na čelu) in z nekoliko bolj raz
položenim Neeskensom uveljavili 
svojo napadalno in totalno igro. Za 
Italijane je bil konec.

Vsako namigovanje na sovjetske
ga sodnika Kazakova se nam zdi 
zelo neumestno. Res je, da je sod
nik morda spregledal enajstmetrov
ko v korist Italijanov, res pa je 
tudi, da so italijanska branilci več- 
ki'at preveč odločno igrali v last- 
uem kazenskem prostoru.

Tekma je torej pokazala, da bo 
moral Bernardini še temeljito dela
ti z italijansko reprezentanco. «Člo- 
yeškega materiala» ne manjka: Zoff 
jp bil tudi tokrat junak tekme, mla
da Rocca in Roggi sta igrala za
nesljivo, tudi Antognoni ni razoča
ral, v napadu pa je Boninsegna še 
Vedno izredno nevaren.

Skratka, Bernardini bo lahko u- 
spešno nadaljeval po začrtani poti. 
Delati pa bo moral v miru, brez 
Polemik.

Presenečenje:
Grčija — ZRN 2:2 Uo,
V sredo so odigrali vrsto tekem 

za evropsko pokalno prvenstvo.
* * *

V prvi skupini je Anglija igrala 
neodločeno 0:0 s Portugalsko.

Po tem izidu je lestvica v tej 
skupini naslednja: Anglija 3 (2 tek
mi), Portugalska 1 (1), Ciper 0 (0) 
in ČSSR 0 (1).

* * *

V drugi skupini je Wales kar s 
5:0 premagal Luksemburg in se je 
tako pridružil na vrhu lestvice Av
striji in Madžarski, ki imata po 2 
točki.

Lestvica: Avstrija 2 (1), Wales 2 
(2) in Madžarska 2 (2), Luksem
burg 0 (1).

* * #

V četrti skupini je Španija v go
steh premagala Škotsko z 2:1.

Lestvica: Španija 2 (1), Romuni
ja 1 (1), Danska 1 (2) in škot
ska 0 (1).

« « »

V šesti skupini sta Turčija in Se
verna Irska igrali neodločeno 1:1.

Lestvica: Sev. Irska 3 (2), Tur
čija 1 (1), Švica 0 (0) in SZ 0 (1).

* * *

V osmi skupini preseneča izid 
Zahodne Nemčije, ki je proti Grčiji 
v Atenah igrala neodločeno 2:2.

Lestvica: Grčija 2 (2), Bolgarija 
1 (1), ZRN 1 (1), Malta 0 (0).

KOŠARKA

V 7. kolu 1. zvezne moške jugo
slovanske košarkarske lige so do
segli naslednje izide:

Rabotnički — Metalac 89:78
Beograd — Vojvodina 96:85
Zadar — Istravino 89:76
Bosna — Partizan 94:75
Borac — Radnički FOB 107:105
Lokomotiva — Jugoplastika 85:79 
Crvena zv. — Olimpija 108:98

BOKS .v..*;

WBC) bo sodil Belgijec Desvvert.
Srečanje bo na sporedu 30. t.m. 

v Parizu.

PLAVANJE

RIM, 21. — Italijanski športni ča
snikarji so letos podelili posebno 
nagrado «Zlati plavalec» Klausu Di- 
biasiju. «Srebrnega plavalca» sta 
dobila Pangaro in Bortolotti.

NAMIZNI TENIS V BEOGRADU

Jugoslavija visoko 
premagala Japonsko

«Plavi» so zmagali kar s 5:1

PARIZ, 21. — Mednarodno bok
sarsko srečanje Valdes .— Tonna, 
ki bo veljalo za naslov svetovnega 
prvaka srednje kategorije (verzija

ROKOMET
BEOGRAD, 21. — Jugoslovanske 

rokometašice so včeraj s precejš
njo težavo premagale na turnirju 
«Pokal Karpatov» drugo moštvo Ro
munije z 12:11 (7:4).

B. B.

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 21. — Jugoslovanski 

namiznoteniški igralci so se sinoči 
z zmago 5:1 na turnirju v Beogra
du maščevali Japoncem za poraz 
(4:5) v polfinalnih tekmah na sve
tovnem prvenstvu v Nagoji (leta 
1971). To je do sedaj najvišja zma
ga Jugoslovanov nad Japonci, ki 
veljajo za svetovno elito v namiz
nem tenisu.

Rezultati
Šurbek — Imano 2:0
Karakaševič — Abe 0:2
Stipančič — Tasaka 2:0
Šurbek — Abe 2:0
Stipančič — Imano 2:0
Karakaševič — Tasaka 2:1
Nič manj sreče niso imele Japon

ke s svojimi neposrednimi soseda
mi Kitajkami, ki so jih premagale

LIZBONA, 21. — V mednarodni 
tekmi reprezentanc «under 23» je An
glija premagala Portugalsko s 3:2.

Prisprnijh' zn

DIJAŠKO MA 11(0

Svetoivanski «plavi» (na sliki so v belih dresih) so dobili letos okrepitev z Opčin

ATLETIKA ZANIMIVOSTI PRIHODNJE SEZONE

Po odpovedi vseučiliških iger v Beogradu 
ostaja edina privlačnost evropski pokal

Od junija do avgusta bo to tekmovanje potekalo v treh etapah ■ lahko 
delo Italije (doma) ■ Jugoslavija v Leipzigu brez realnih možnosti

Po težavah z organizacijo univer- 
ziade v Beogradu ostaja edina atlet
ska privlačnost prihodnje sezone 
tekmovanje za evropski pokal. Za 
to prireditev so se prijavile sko
raj vse atletske zveze Evrope. Kot 
leta prej se bo odvijalo tekmovanje 
v treh etapah. Prva bo že sredi 
junija, nastopile pa bodo šibkejše 
vrste, ki si bodo morale komaj pri
boriti mesto za polfinalni del. Me
sec dni kasneje bodo na suoredu 
trije moški in trije ženski polfinali, 
16. in 17. avgusta pa bo v Nici fi
nalno tekmovanje na katerem bo 
prvič nastopilo po 8 ekip v vsaki 
konkurenci.

Doslej je nastopalo le 6 ekip, 
sedma pa le v primeru, če se drža
va gostiteljica ni uvrstila v finale. 
Za prihodnje leto ima na vsak na
čin prost vstop Francija, že kvali
ficirani pa sta tudi vrsti SZ (mo
ški) in NDR (ženske) kot zmago
valki prejšnjega tekmovanja.

Kvalifikacijske skupine imajo na
slednjo sestavo:

MOŠKI (14. in 15. junija) 
LIZBONA: Belgija, Irska, Islandi

ja, Nizozemska, Portugalska, Špa
nija, Švica.

ATENE: Avstrija, Bolgarija, Dan
ska, Grčija, Luksemburg, Norve
ška, Romunija.

ŽENSKE (14. ali 15. junija) 
OSIJEK: Avstrija, Danska, Irska, 

Islandija, Norveška, Jugoslavija. 
MADRID: Belgija, Češkoslovaška, 

Portugalska, Španija, Švedska in 
Švica.
Iz vsake teh kvalifikacijskih sku

pin bodo napredovale prve tri vr
ste. Predvideva se, da se bodo na
prej prebile v Lizboni: Švica, Špa
nija in Belgija; v Atenah: Grčija, 
Romunija in Bolgarija; v Osijeku; 
Jugoslavija, Avstrija in Norveška; 
v Madridu: Češkoslovaška, švedska 
in Švica.

Polfinalne skupine bi morale biti 
razdeljene tako:

MOŠKI (12. in 13. julija) 
LONDON: Vel. Britanija, Poljska, 

Švedska, SZ, 1. iz Lizbone, 3. iz 
Aten.

LEIPZIG: Finska, Francija, NDR, 
Jugoslavija, 2. iz Lizbone in 2. 
iz Aten.

TURIN: Češkoslovaška, ZRN, Ma
džarska, Italija, 3. iz Lizbone in
1. iz Aten.

ŽENSKE (12. ali 13. julija) 
BUDIMPEŠTA: Francija, Madžar

ska, Romunija, SZ, 2. iz Osijeka,
2. iz Madrida.

SOFUA: Bolgarija, NDR, Vel. Bri
tanija, Nizozemska, 1. iz Osijeka,
3. iz Madrida.

MESTO V ZRN: Finska, ZRN, Ita

lija, Poljska, 3. iz Osijeka in 1.
iz Madrida.
Za finalno tekmovanje, ki bo 16. 

in 17. avgusta v Nici, se bodo sko
raj zanesljivo uvrstile pri moških 
Vel. Britanija, Poljska, NDR, Fin
ska, ZRN in Italija pri ženskah 
pa SZ, Romunija, Bolgarija, Vel. 
Britanija, Finska in Poljska. Fran
cija, ki bo v Budimpešti skoraj go
tovo obstala na četrtem mestu, v 
Leipzigu pa na tretjem, bo kot go
stiteljica napredovala v finale, kon
kurenco pa bosta izpolnili pri mo
ških še SZ in pri ženskah NDR 
(kot prejšnja zmagovalca).

Italija se bo praktično v svoji 
polfinalni moški skupini znašla v 
istem položaju, kot pred leti v Ri
mu in nato v Sarajevu. Prva bo 
gotovo Nemčija, Italijani pa bodo 
prehiteli ČSSR in se drugič uvrstili 
v finale. Jugoslavija tokrat skoraj 
gotovo ne bo opravila kvalifikacij, 
znašla pa se bo v nemogočem po
ložaju v Leipzigu. Ženski vrsti Ita
lije in Jugoslavije bosta v svojih 
polfinalnih skupinah povsem izlo
čeni iz borbe za mesta, ki bodo 
veljala finale. Italija utegne biti 
v Nemčiji celo zadnja, Jugoslavija 
Pa bo v zelo težkem položaju v 
Sofiji, kamor bi jo privedlo prvo 
mesto kvalifikacij v Osijeku.

k. b.

s 3:1.
Danes je bil prost dan, jutri se 

srečanja nadaljujejo.
B. B.

MLADINCI NA PRIMORSKEM

Zaključek jesenskega 
dela prvenstva

Na področju TNZ Nova Gorica in 
TNZ Koper je v enotni L mladin
ski nogometni ligi končano prven
stvo za jesensko sezono. Tekmova
le so ekipe klubov SNL in ZCNL 
tega področja.

Jesenska prvenstvena lestvica je 
sledeča :

Izola 7 6 0 1 28 6 12
Koper 7 5 1 1 20 5 11
Adria 7 4 0 3 12 9 8
Vozila 7 3 2 2 8 9 8
Tabor 7 3 1 3 14 9 7
Renče 7 3 1 3 9 14 7
Primorje 7 1 0 6 9 33 2
Jadran 7 0 1 6 3 18 1
Iz razpredelnice j« razvidno. da

mladinci Izole in Kopra sestavljajo 
posebno kvalitetno skupino, mladi 
nogometaši Adrije, Vozil, Tabora in 
Renč, ekip iz sredine, pa se ver
jetno spomladi ne bodo mogli po
tegovati za naslov prvaka. Zelo sla
bo so se odrezali mladinci Jadrana 
iz Dekanov in Primorja iz Ajdov
ščine.

Varl R.

TENIS

RIM, 21. — Teniško srečanje tek
movanja za pokal švedskega kralja 
med Italijo in Dansko bodo odigrali 
v Forliju 30. t.m. in 1. decembra.

Zaključni del tega tekmovanja bo 
od 13. do 15. decembra v Anconi.

MODENA, 21. — Po zmagi nad 
Oveno zvezdo v tekmovanju za po
kal evropskih prvakov se bo itali
janska šesterka Paninija zdaj v 2. 
kolu pomerila z zmagovalcem dvo
boja med prvakoma Izraela in Gr
čije. Ti dve ekipi se bosta srečali 
23. in 29. trn.

Kolikor bodo zmagali Izraelci, bo
do tudi obe tekmi s Paninijem odi
grali v Italiji, v Modeni.

2. amaterska nogometna II ga: Primorje se je pred kratkim p omerilo tudi z ekipo Stocka
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DANES V MOSKVI

Sklepno srečanje 
Karpova in Korčnoja

Prireditelji v težavah zaradi zaključne prireditve
Drevi bo v Moskvi sklepna parti

ja dolgega dvoboja med Anatolijem 
Karpovom in Viktorjem Korčnojem, 
ki bo odločala, kdo od obeh sovjet
skih velemojstrov se bo potegoval 
za svetovni naslov z muhastim A- 
meričanom Bobbyjem Fischerjem.

Čeprav je kazalo, da je mladi 
Karpov zelo utrujen, je prišlo do 
presenečenja: za odložitev zadnje 
partije se je odločil .veteran Korč- 
noj, ki bo lahko tako temeljito pre
študiral svoj sistem igre, saj bo 
danes igral s črnimi figurami, tako 
da se ljubiteljem šaha obeta oster 
in zagrizen boj.

Za oba velemojstra je ta partija 
izredne važnosti. Za mladega Kar
pova je to edinstvena priložnost, 
da si že v svojem prvem vrhun
skem srečanju pribori pravico do 
vloge izzivalca svetovnega prvaka. 
Za Korčnoja pa je to zadnja pri
ložnost, da zaključi svojo kariero 
z naslovom prvaka.

Sovjetski prireditelji tega šahov
skega maratona upajo, da se bo 
dvoboj le končal danes, kajti sicer 
bi bili v težavah zaradi zaključne 
slovesnosti, ki bo jutri.

Po 23. partijah vodi Anatolij Kar
pov s 3:2.

KOŠARKA

ŠOLSKI ŠPORT

Zmaga Cankarja
Včeraj sta se v rojanski srednji 

šoli spoprijeli v košarkarski tekmi 
ekipi srednjih šol F. Erjavec in I. 
Cankar. Zmagali so predvidoma 
cankarjaši, saj imajo več igralcev, 
ki se aktivno ukvarjajo s košarko. 
Cankar — Erjavec 46:14 (18:6)

FRAN ERJAVEC: Krečič 6, Bajc, 
Krpan 4, Ambrožič, Schillani 2, 
Kosor, Lokar 2, Godnič, Curri, San-
pin

IVAN CANKAR: Furlan 9, Gru
den 8, Mesesnel 10, Pertot 3, Bla- 
žina 4, Lorenzi 2, Andlovič 4.

SODNIK: Lakovič.

DANES V DOLINI 
Breg - Servolana (minibaskct)

Danes bosta v dolinski telovadni
ci dve prijateljski tekmi v miniba- 
sketu med Bregom in Servolano.

Ob 15.30 se bosta spoprijeli naj
mlajši ekipi obeh društev (letnika 
1965 in 1966), uro kasneje pa bosta 
igrala letnika 1964 in 1963.

NOGOMET

TIRANA, 21. — V albanski pre
stolnici je včeraj v mednarodnem 
prijateljskem nogometnem srečanju 
B reprezentanca Albanije igrala
proti LR Kitajski neodločeno 2:2.

• • •

SANTIAGO, 21. — Neki predstav
nik nogometne zveze Čila je izjavil, 
da bo mednarodna nogometna zve
za povrnila škodo, ki jo je utrpel 
Čile, ko sovjetska nogometna re
prezentanca ni hotela v kvalifika
cijski tekmi za svetovno prvenstvo 
nastopiti v Santiagu na istem sta
dionu, ki je dotlej služil za koncen
tracijsko taborišče.

Mednarodna nogometna zveza naj 
bi Čilu izplačala 75.000 dolarjev Kot 
odškodnino za izgubljeni dobiček 
(zaradi neprodanih vstopnic).

PO ODPOVEDI BEOGRADA

Univerziada 1975 
morda v Moskvi?

PARIZ, 21. — Jugoslovanski šport
ni predstavniki so obvestili FISU 
(Mednarodno zvezo za vseučiliški 
šport) da univerziade, ki bi mora
la biti v Beogradu od 11. do 21. 
septembra 1975, ne bodo priredili 
v tem mestu. Kot glavni vzrok za 
odpoved navajajo Jugoslovani po
manjkanje denarja ter se obenem 
čudijo zaradi pritiska z raznih stra
ni, da bi preklicali svoj sklep. «Že 
drugi so se pred nami odrekli or
ganizaciji še pomembnejših tekmo
vanj, kot je to» je dejal Hajika Po- 
zderac, predsednik sveta za telesno 
kulturo Jugoslavije, «vendar ni za
radi tega na njih nihče izvajal pri
tiska.»

Pineau, glavni tajnik svetovne 
študentske športne organizacije, je 
danes izjavil, da je ta organizacija 
sicer prejela obvestilo o odpovedi 
tega tekmovanja v Beogradu, ne pa 
tudi uradne izjave. Zato je FISU 
danes poslala predsedniku Titu po
sebno brzojavko z željo za posre
dovanje.

Kolikor bodo Jugoslovani vztra
jali pri svojem stališču, se bo FISU 
znašla v precejšnjih težavah, saj bo 
le s težavo našla deželo, ki bi bila 
pripravljena v desetih mesecih or
ganizirati to veliko tekmovanje. 
Morda bi ga lahko organizirala le 
Moskva, ki je univerziado priredila 
že leta 1973 in se tudi pripravita 
na olimpijske igre. Kar se tiče zim
skih univerzitetnih iger, ki bi mo
rale biti prihodnje leto v Prištini, 
bo težav manj, ker se zanje že po
tegujeta neki drugi dve državi.

Presenečenje ob odpovedi študent
skih športnih iger v Beogradu je 
podkrepil tudi odstop podpredsedni
ka FISU Jugoslovana Todora Oliča.

BEZBOL
ST. PETERSBURG, 21. - ZDA 

in Nikaragua sta edini državi, 
ki sta še vedno nepremagani na 
svetovnem bezbolskem prvenstvu v 
St. Petersburgu. ZDA so včeraj pre
magale Italijo z 8:0, v ostalih vče
rajšnjih tekmah pa so dosegli ta
ke izide:

Nikaragva — Dominik, rep.
Kolumbija — Portoriko
Kanada — Južna Afrika

7:3
6:1
3:3

Klobas (Bor) meče na med tekmo z barkovljanskim Libertasom

JUDO

GENOVA, 21. - V Genovi bo 30. 
t.m. in 1. decembra evropski žen
ski turnir v judu. Prijavilo se je 
deset držav, med katerimi sta tudi 
Jugoslavija in, seveda, Italija.

OHVHSTILA
ZSŠDI sklicuje v nedeljo, 1. 

decembra 1974, ob 8.30 v pr
vem in ob 9. uri v drugem skli
canju, v Gregorčičevi dvorani 
v Trstu, Ulica Geppa 9/a L 
nadstropje,

4. OBČNI ZBOR 
in predlaga naslednji dnevni 
red-

Otvoritev občnega zbora 
Izvolitev predsedstva ob
čnega zbora
Izvolitev volilne komisije 
Poročila
Pozdravi in diskusija na 
poročila
Spremembe statuta 
Razrešnica
Volitve novega odbora 
Razno,

1
2.

3.
4
5.

6

8
9

Janko Pera!

UMIRAJOČI
CAS 32.

Učite nas zgodovine VKP/b, Id je ne razumemo, niste 
nam pa mogli dovolj jasno razložiti, zakaj se naše ljudstvo 
med seboj kolje in pobija. Čeprav nam znate z visoko zvene
čimi besedami govoriti o bratstvu in enotnosti, borci še vedno 
ne razumejo, zakaj so si bratje med seboj smrtni sovražniki 
_ zakaj so ustaši, domobranci, četniki in kdove, kaj še . . .»

Gvozden mi nd mogel pregnati vseh dvomov in pomislekov. 
Mnogo jih je še ostalo. Srečanje z resničnostjo je bilo kru
tejše, kot sem si mogel predstavljati v Afriki. Toda tovariš 
krnrdVar je vendarle utrdil v meni prepričanje, da je pot, ki 
sem si jo izbral, edino pravilna. In še nekaj: v njem sem 
našel prijatelja. Prijatelja, ki me razume, vsaj tako se mi je 
zdelo. Poskušal je razumeti tudi dvome, ki se jih nisem mo
gel še znebiti.

«Mnogo resnice je v tvojih besedah. Toda še vedno vidiš 
v tem boju predvsem Primorce. Ne vidiš pa revolucije v celoti. 
Drobnim krivicam pripisuješ velik pomen, kot da bd mogle 
bistveno škodovati našemu boju. Precej ozek sì.»

Komisar pa je tiste vrste komunist, ki je zaradi vere v 
boljšo prihodnost trdno prepričan, da bodo v novi, družbeni 
ureditvi vsi ljudje dobri in pravični . . .

«To je dediščina kapitalističnega zatiranja in poniževanja 
človeškega dostojanstva . . .

Nisi še zadosti prekaljen. To bo še vse prišlo. Nisi pre
stal toliko, kot sem jaz, in veliko moraš še pretrpeti, da 
boš za velike cilje zml žrtvovati male. Naučiti se boš moral 
strpno prenašati drobne napake ljudi in paziti, da ne bodo 
delali velikih napak. Male napake, ki nam jih očitaš, bomo 
jutri z lahkoto odpravili. Pozorni moramo biti na to, kar bi 
nam utegnilo škodovati danes, v tem boju. Ne smemo biti 
malenkostni. Da dosežemo velike cilje, moremo biti sposobni 
žrtvovati male. Naš največji cilj pa je, da v tej revoluciji 
zmagamo. Nikomur ne bomo dopustili, da bi nas na tej poti 
oviral, najsi bo Primorec, Bosanec ali Srb. Cisto vseeno je, 
kdo bi nas poskušal ovirati! Boj, ta naš boj, je večji od 
življenja, večji od smrti.»

Tako mi je potrpežljivo ponavljal Gvozden, še posebej, 
če sem mu poskušal ugovarjati.

Včasih je zvenelo skoro kot grožnja. Ta ne bo popustil, 
sem premišljeval. Tudi mene bo žrtvoval, če bd to koristilo 
stvari. Delavec Je, po poklicu ključavničar, preprost in odlo
čen. Ni tako načitan, kot sem jaz, tudi njegova resnica je 
preprostejša, zato pa nič manj rewiióna.

Iz Komiže sva šla na Vis peš, čez hrib, preko Velega 
polja. Spotoma sva srečala mnogo vojaških enot, ki so imele 
vaje ali pa so bile na položajih. Videla sva tudi mnogo topov
skih in strojničnih položajev. Vse je napravilo na naju mo
čan vtis o naši moči.

Ko sva prispela na Vis, je naju presenetila četa, ki je 
strumno korakala in prepevala slovensko borbeno koračnico 
«Hej brigade». Tokrat sem jo prvič slišal, zato me je moč
no prevzela.

Bili so borci tretje prekomorske brigade, sestavljene po
večini iz Primorcev. Z Gvozdenom sva bila dodeljena tej brigadi.

«Vrnil se boš med borce, svoje rojake. Prizadevaj si, da 
bodo spoznali naš boj in tudi nas,» mi je rekel Gvozden ob 
slovesu. Potem je še dodal: «Predlagal te bom za kandidata 
partije. Ko bo čas, te bom poklical. Le dobro se drži!»

Poslovila sva se. Bil je razporejen v štab brigade, mene 
pa so dodelili med borce prvega bataljona. Bil je prav tisti 
bataljon, ki je s slovensko borbeno pesmijo korakal skozi 
Vis, ko ’sva s komisarjem dopotovala v mesto.

Ko sem prišel med borce, sem kmalu ugotovil, da je 
resnica drugačna od videza, od tistega prvega vtisa, ki so ga 
naredili name, ko so s pesmijo marširali skozi mesto. Ko 
sem jih prvič slišal, sem pozabil, da znajo Slovenci prepe
vati tudi tedaj, kadar niso zadovoljni.

Fantje so bili nezadovoljni, hudo nezadovoljni. Vzroki 
njihovega nezadovoljstva so bili enaki kot v brigadi, v kateri 
sem bil poprej. Pogrešali so pravih tovariških stikov s stare
šinami. Pričakovali so več razumevanja, a naleteli so na za
postavljanje. Zato so se sicer pritoževali, se jezili in pre
klinjali, vendar nisem slišal nobenega, da bi obžaloval, ker 
se je pridružil narodnoosvobodilni vojski. Te svoje odlo
čitve se niso nikoli pokesali.

«Le zakaj o tem ne potožite komisarju?»
«Komu? Ta je šele pravi! Veš, da je Primorec? Toda 

najslabši od njih, zapomni si! Varuj se domačega človeka. 
Mar veš, da je Branka, ki se je upal nekoliko glasneje kri
tizirati, kar tebi nič meni nič poslal v trinajsti bataljon? In 
vendar je bil Branko dober fant. Samo predolg jezik je imel 
in preodkrit je bil.»

«Primorec je, pravite? Kako pa se piše?»
«Predvojni komunist je. Že pred vojno je pobegnil v Ju

goslavijo. P^tem pa je bil v Španiji Kdove, kaj vse je 
pravzaprav.»

«To je vendar Tone. Nihče drug ne more biti kot on,» 
sem vzkliknil.

«Da, Tone ga kličejo. Ga poznaš?»
«Poznam ga. Mu jih bom že povedal, kar mu gre. Ce 

molčite vi, mu bom pa napel jaz.»
Natresel mu jih bom, kakor zasluži, da bo vsaj vedel, 

kaj se pravi vleči svoje ljudi za nos, sem sklenil.
Srečala sva se še isti večer.
«Glej ga, France! Si res ti?» mi je veselo planil naproti, 

brž ko me je zagledal. Pozdravil me je tako prisrčno, da 
sem se mu prvi hip tudi jaz že hotel vreči v objem. Ampak 
nekaj me je zadržalo. Spomnil sem se Primorcev, in prevzela 
me je jeza, pravzaprav trma, izhajajoča iz nekakšne so’i- 
damosti s Primorci, čeprav ml je bilo pri tem žal, saj sem 
Imel Toneta za svojega prijatelja. Zato je bil moj odziv 
hladen. Bil je nemara tako hladen, da je topla svetloba v 
Tonetovih očeh ugasnila.

«Zdravo, Tone! No, viš, kje se srečava,» sem rekel in 
mu stisnil roko.

Tonetov pogled me je motril preiskujoče.
«Slišal sem, da si bil že v prvi prekomorski, v Bosni. 

Torej sl že cel partizan. No, kako se kaj imaš? Kako se 
počutiš med partizani?»

«Kakor drugi hočejo,» sem mu odgovoril hladno. Potem 
sem 'opazil, kako mu sproščeni nasmeh izginja z ustnic in 
kako mu oči postajajo temne.

Težko mi je bilo. Ampak povedal mu bom! Dolžan sem 
mu povedati. Prav njemu bom naložil na pleča vse, kar tare 
Primorce. Morda bo vsaj nekaj ukrenil. Moral bo nekaj sto
riti. Tudi Branka mu bom vrgel v obraz. Potrkal bom na 
njegovo vest, če je še kaj ima. Mar nd tudi on postal karierist 
kot mnogi drugi? V oči se ml smehlja, na račun neizkušenosti 
in nevednosti rojakov pa kuje kapital zase.

(MacLatjevanje sledi)
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V OPATIJI KONFERENCA ZA BOJ PROTI BIOLOŠKI SMRTI

NUJNO MEDDRŽAVNO SODELOVANJE 
ZA OBRAMBO JADRANSKEGA MORJA

Govora dr. Antona Vratuše in Aleša Beblerja ■ Priprave 
za srečanje med jugoslovanskimi in italijanskimi občani

(Od našega posebnega dopisnika)
OPATIJA, 21. — Danes se je sre 

čalo v Opatiji več kot 300 predstav
nikov družbeno političnega življenja, 
znanih znanstvenikov, strokovnjakov 
in operaterjev iz vse Jugoslavije, 
da bi uskladili vse možne in naj
bolj učinkovite pobude, da bi se 
s skupnimi napori rešilo Jadransko 
morje pred biološko smrtjo.

Sodelavci na tem srečanju se u- 
deležujejo prve zvezne konference 
o ekološki obrambi Jadranskega 
morja. Srečanje je odprl predsed
nik jugoslovanskega sveta za o- 
brambo in razvoj človeškega okolja 
dr. Alež Bebler. Srečanje se odvi
ja pod visokim pokroviteljstvom 
predsednika jugoslovanske zveze 
vlade Džemala Bijediča. Ker pa vi
soki jugoslovanski državnik ni mo
gel osebno prisostvovati srečanju, 
je pooblastil za svojega predstavni
ka dr. Antona Vratušo, da ga za
stopa. Na konferenci so navzoči 
tudi predsednik zveznega sveta za 
civilno obrambo admiral Bogdan Pe- 
cotič, zvezni tajnik Branislav Krstič 
ter član državnega tajništva za zu
nanje zadeve Momčilo Peleš.

Ko je pozdravil navzoče, je dr. 
Anton Vratuša poudaril, da se je 
konferenca v Opatiji začela z na
menom, da bi čim več prispevala 
za obrambo človeškega okolja na 
jadranski obali. Za posvetovanje je 
dal pobudo jugoslovanski svet za 
obrambo in razvoj človeškega oko 
Ija skupaj z odgovarjajočimi orga
ni, ki delujejo v štirih obalnih re
publikah, se pravi Slovenije, Hrvat 
ske, Bosne in Hercegovine ter Črne 
gore. Ta pobuda, je dejal Vratuša 
pa ne izraža samo skupne zaskrb
ljenosti omenjenih skupnosti, tem
več. skuša sprožiti ustrezne in u- 
činkovite akcije za rešitev vseh od
prtih vprašanj.

V nadaljevanju svojega govora je 
Vratuša poudaril, da je Jugoslavi
ja pomorska država, ki se preko 
Jadranskega morja povezuje s šte
vilnimi državami ter zato krepi 
svoje odnose in sodelovanje z vse
mi drugimi sredozemskimi država
mi. Opatijsko srečanje ima torej 
vsa jamstva za največji uspeh, če 
bo utegnilo odgovoriti na vpraša
nja, ki zadevajo optimalno izkori
ščanje ogromnih naravnih virov, ki 
jih nudi Jadransko morje, tako da 
bi bili kos tudi reševanju ekološ
kih problemov. Ta naloga, ki je 
sicer zelo zavzetna in tudi zaple
tena, zahteva največji doprinos vseh 
družbenih činiteljev. Dr. Vratuša je 
končal svoj govor rekoč, da tudi 
jugoslovanska zvezna vlada priča
kuje z velikim interesom, kaj bo 
sklenjeno na srečanju.

Po posegu predstavnika zvezne 
vlade se je začel delovni del sre
čanja. Tu je prišel na vrsto dr. 
Aleš Bebler, ki je orisal pomemb
nost Jadranskega morja za Jugo
slavijo ter poudaril pri tem njego
vo pomembnost na področju komu
nikacij, splošnega gospodarstva, tu
rizma ter kulturnega življenja. Be
bler je posebno podčrtal vlogo, ki 
jo mora na tem nodročju odigrati

obstoječe stanje ter sprejeti skup
ne pobude za boj proti onesnaže
nju morja.

Prof. Neda Andrič, predsednica 
občin hrvatskega sabora je dodala, 
da prav zato vprašanje obrambe 
tega morja predstavlja pomemben 
člen v odnosih sodelovanja med Ju
goslavijo in Italijo. O tem vpraša
nju so že razpravljali na bilateral
ni seji dveh parlamentov, ki je 
bila v Rimu v oktobru 1972. Ta po
govor se je potem nadaljeval, kot 
osnovna tema, na pogovorih v za
četku leta 1973 v Trstu in potem 
v prejšnjem mesecu na Reki med 
predsedniki občin vzhodne in za
hodne jadranske obale.

Ni slučaj, če so ob priložnosti 
teh zadnjih dveh. srečanj sklenili, 
da bodo o tem vprašanju razprav
ljali na prvem letnem srečanju žu
panov italijanskih in jugoslovanskih 
jadranskih obalnih mest, do kate
rega bo prišlo spomladi

Tekom treh dni opatijske konfe
rence bodo udeleženci posredovali 
okoli 60 poročil, ki bodo pojasnila

z vseh zornih kotov težke proble
me, ki jih povzroča uničenje rast
linstva in živalskega življenja v 
Jadranskega morju, kar predstav
lja veliko nevarnost za ekološko 
razmerje med naravo in človekom.

Evelino Klarič

Tisoč plačancev 
na poti v Mozambik?

GENOVA, 21. — Komunistična se
natorja Adamoli in Cavalli sta na
slovila na notranjega ministra vpra
šanje, v katerem ga sprašujejo ali 
je poučen o dejstvu, da bo prve dni 
prihodnjega meseca odplula iz Ge
nove ladja, na kateri je baje tisoč 
belih plačancev iz vse Evrope, ki 
so jih najeli, da bi zagotovili red 
v Mozambiku. S tem v zvezi spra
šujeta ali ima notranje ministrstvo 
namen sprožiti morebitno akcijo, da 
bi preprečilo, da bi bila Italija 
vmešana v to podlo odpravo.

PO NEDELJSKI VOULNi ZMAGI

Karamanlis sestavil 
novo grško vlado

V njej so samo predstavniki večinske stranke «Nea demo- 
kratia» - Številni pereči problemi čakajo na rešitev

ATENE, 21. — Konstantin Kara- . Klerides ponovno izrazil bojazen, 
manlis je sestavil prvo parlamen- | da bi povratek nadškofa Makario- 
tarno vlado po sedmih letih vojaške j sa na otok utegnil povzročiti nere- 
diktature. Novo vlado sestavljajo de in oborožene spopade. Do spo- 
samo predstavniki njegove stranice K; --a n.
«Nea demokratia», ki si je na ne
deljskih volitvah zagotovila abso
lutno večino ter izvolila 220 do 
skupnih 300 poslancev. Vlada je že 
prisegla pred predsednikom repub
like generalom Fedonom Gizikisom, 
zadnjim predstavnikom vojaške 
hunte, ki je vrsto let terorizirala 
Grke. S tem je Karamanlis za
menjal vlado tehnikov, ki je bila 
na oblasti pred volitvami.

Več kot polovica ministrov je 
prvič v vladi. Drugi pa so bili čla
ni vlad še pred letom 196/, ko je 
polkovnik Papadcpulos izvedel dr
žavni udar, ali pa so bili v koali-

padov naj bi prišlo med delom Ci
prčanov, ki so za njegov povratek, 
na otok, ter med tistimi, ki mu 
nasprotujejo.

Klerides je bil imenovan za za
časnega predsednika ciprske re
publike 15. julija ter je doslej ved
no trdil, da mora’ Makarios sam 
odločiti o svojem povratku. Ugo
tavljajo, da je do sestanka med njim 
in Makariosom prišlo le nekaj ur 
pred odhodom nadškofa v Atene, 
kjer bo imel vrsto pogovorov s 
predstavniki nove grške vlade, s 
katerimi bo proučil možnost svo
jega povratka na otok. Po dvein- 
polurnem pogovora sta Klerides in

cijski vladi Karamanlis - Mavros, I Makarios. ki je za londonsko vlado 
ki je prevzela oblast po padcu vo- edjni zakoniti ciprski predsednik.

Tuje delegacije na kongresu IM J

VINSKI BRATJE,
NIKARTE V LIBIJO!

V Libiji je stopil v veljavo 
novi zakon, ki predvideva o- 
stre kazni za tiste, ki uživajo 
alkoholne pijače. Zakon se 
zgleduje pri koranu in predvi
deva od 10 do 40 udarcev za 
tiste, ki pijejo ali prodajajo 
alkoholne pijače. Ista kazen 
velja za proizvajalce.

Gre za zakon, ki je še za
ostril kazni iz leta 1969 ter 
zadeva tudi tiste, ki niso mu
slimanske vere. Torej, če vas 
pot po naključju zanese v Li
bijo, nikarte si potešiti žeje s 
kozarcem vin ali piva, saj bi 
vas to lahko stalo 40 udarcev 
z bičem.

HLAČE DOL!
Roparska tolpa, ki se poslu

žuje prav posebne tehnike, se 
je spet oglasila. Pozno ponoči 
so štirje zakrinkani roparji 
vdrli v zasebni krožek v kra
ju Casavatoro kakih 10 kilo
metrov od Neaplja in ukazala 
prisotnim, naj si slečejo hla
če. Presenečeni člani krožka 
so si odpeli pasove in hlače 
so jim počasi zlezle do pet. 
Roparji so jih takrat preiska
li in odšli s čedno vsoto dveh 
milijonov lir.

Vse kaže pa, da so se oro- 
panci ukvarjali ta čas z nič 
kaj čistimi posli, saj so obve
stili policijo s triurno zamu
do in še takrat je dobra po
lovica žrtev raje dvignila pe
te. Roparjev jasno niso izsle
dili, njihove žrtve, ki so baje 
v trenutku ropa bile zaposle
ne z zanimivo partijo pokra 
pa bodo, kot kaže, imeli še sit- 
■ osti z oblastjo.

socialistična zveza delovnega ljud
stva

Na srečanju je govoril še Nikola 
Niksič, član izvršnega odbora re
publiškega predsedstva Hrvatske 
ter tajništva za vodno gospodarstvo 
Hrvatske, ki je poudaril potrebo, 
da se osnujejo bilateralne komisije 
Jugoslavije in Italije spričo dejstva, 
da se na drugi strani Jadranskega 
morja izlivajo v morje z reko Pad 
ogromne količine voda, ki so one
snažene z industrijskimi odpadki. 
Te komisije bi morale preučevati
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KurtWaldheim bo obiskal 
Egipt, Sirijo in Izrael

Danes glasovanje o palestinskih resolucijah: vidr- 
ianje zahodnoevropskih držav, nasprotni glas ZDA

NEW YORK, 21. — V prihodnjih 
dneh bo generalni tajnik OZN Kurt 
Waldheim obiskal Egipt, Sirijo in 
Izrael. Namen njegovega potovanja 
je prispevati k pomirjenju napeto
sti na Bližnjem vzhodu ter prepre
čiti zaostritev položaja, ki bi ute
gnil pripeljati do izbruha nove voj
ne. Iz Jeruzalema poročajo, da 
izraelska vlada še ni sprejela no
benega sporočila o morebitnem 
Waldheimovem obisku v Izraelu. Na 
vsak način pa v izraelskih vladnih 
krogih poudarjajo, da bi bil mo
rebitni obisk pomemben, če bi Wald
heim utegnil pojasniti, kakšno sta
lišče bodo zavzeli Sirci glede vpra
šanja obnovitve mandata oborože
nim silam OZN za kontrolo na Go
lanskem področju, ki bo zapadel 
30. novembra.

Medtem se debata na generalni 
skupščini OZN o vprašanju Palesti
ne bliža h koncu. Na hodnikih ste
klene palače so v teku živahni po
govori, ki zadevajo jutrišnje gla
sovanje o tem vprašanju. Na eni 
strani arabske države skušajo u- 
blažiti ostrino palestinskih resolu
cij, da bi bili sprejemljivi za za
hodne države, na drugi strani pa 
predstavništvi ZDA in držav EGS 
skušajo doseči kolikor toliko skup
no stališče glede predloženih vpra
šanj.

Skoraj gotovo je, da se bo ev
ropska deveterica (EGS) skoraj go
tovo vzdržala glasovanja, če bi se 
tekst palestinskega dokumenta o- 
mejeval na izjavo o «pravici do 
vrnitve» ne da bi omenjal resolu
cije št. 242 z leta 1967, ki je potr
jevala pravico Izraela do obstoja.

Na vsak način pa bodo ZDA in 
Izrael glasovali v vsakem primeru 
proti resoluciji, ki pa bo verjetno 
sprejeta z dvetretjinsko večino skup
ščine, ker v njej prevladujejo dr
žave v razvoju in nerazvite države 
ob podpori SZ ter LR Kitajske. Na 
vsak način bo sprejeta resolucija 
imela pomembne posledice za ves 
geopolitični ustroj na Bližnjem 
vzhodu.

Spremeniti pa v teh pogojih smi
sel in vsebino palestinske revolu
cije pa je za njene pobudnike zelo 
težko. Če bi arabske države spre
jele resolucijo 242 iz leta 1967, bi 
obstajala nevarnost, da jih gveril
ska gibanja ostro napadejo. Na dra
gi strani pa zahodne države nočejo 
sprejeti arafatovega koncepta o laič
ni in demokratični republiki, v ka
teri naj bi skupaj živeli muslimani, 
judje in kristjani.

Na vsak način je gotovo, da bo 
Evropska gospodarska skupnost gla
sovala enotno, oziroma se bo vzdr
žala glasovanja, čeprav je pred ča
som prišlo do nasprotnih stališč, saj 
so Italija, Francija in Irska glaso
vale za navzočnost Palestincev na 
skupščini OZN. Sedaj so menda ta 
nasprotja mimo.

Glede Amerikancev pa je treba 
omeniti, da je njihovo stališče več
krat zelo megleno. Znano je, da je 
že predsednik Ford pred časom o- 
menil potrebo, da se Izrael pogaja 
s Palestinci. Njegove izjave so po
vzročile hude reakcije in pozneje 
je ameriški predsednik skušal o- 
pravičiti to svoje stališče z raz
nimi izgovori. Nekaj podobnega se 
je sedaj zgodilo tudi ameriškemu 
predstavniku Siscu, ki je govoril o 
organizaciji PLO kot organizaciji, 
ki objema vse Palestince. Tudi te 
izjave so povzročile hude reakcije, 
na kar je Sisco dejal, da je pri 
tem mislil na to, kar Arabci pra
vijo o tej organizaciji in ni izrazil 
svojega lastnega prepričanja. To 
pomeni, da se ZDA še vedno nočejo 
izraziti glede možnosti, da bi PT.O 
predstavljal palestinski narod ter 
s tem upravičeno zahtevo po samo

stojni državi, ki bi morala biti 
ustanovljena vsaj na zahodnem bre
gu reke Jordan ter se morebiti po
tem še razširiti na področje pri 
Gazi in morda še kje drugje. v

Še neznani vzroki 
nesreče pri Nairobiju

NAIROBI, 21. — V kenijsko
glavno mesto je prispela stotina 
uslužbencev (zdravnikov, tehnikov, 
preiskovalcev, bolničarjev) nemške 
letalske družbe «Lufthansa», ki 
jim je poverjena naloga, da v 
mejah možnosti ublažijo posledice 
strahovite nesreče letala «jumbo» 
v bližini nairobijskega letališča ter 
ugotovijo resnične vzroke tragedi
je. Lufthansa je že sporočila, da 
je pri nesreči izgubilo življenje 59 
ljudi, medtem ko se jih je 97 
rešilo. Eno osebo pogrešajo. Ne
koliko prej je letalska dražba spo
ročila, da je med preživelimi 65 
Nemcev, 12 Amerikancev, 10 An
gležev, 4 Kanadčani, 2 Južnoafri
čana, 2 Norvežana, en Belgijec, 
en Avstrijec in neka oseba, katere 
narodnosti niso ugotovili. Seštevek 
znaša 98 enot, kar pa je navzkriž 
z zadnjimi ugotovitvami.

Kaj je povzročilo nesrečo? Glas
nik «Lufthanse» Karl Wingeroth 
je dobesedno izjavil: «Smo pred 
uganko, kamorkoli se ozremo po
vsod naletimo na skrivnosti. Ne 
vemo, kaj se je pravzaprav zgo
dilo.» Poveljnik letala Christian 
Kraft je v svojih izjavah potrdil, 
da si ne more razlagati vzroka 
nesreče.

jaške diktature.
Zunanje ministrstvo je Karaman

lis ponovno poveril Dimitriosu Bit- 
siosu, 52-letnemu poklicnemu diplo
matu, ki je vodil pogajanja v Že
nevi, ko je izbruhnila ciprska kri
za. Takrat je bil namestnik zuna
njega ministra Mavrosa. Obrambni 
minister bo ostal Evangelos Averof, 
novi minister za gospodarstvo pa 
je Panajotis Papaliguras, bivši gu
verner grške narodne banke ter 
obrambni minister iz leta 1967, ko 
je prišlo do državnega udara.

V vlado so ponovno stopili kot 
ministri brez listnice ali pa pod
tajniki Georgios Ralis, A. Karaman
lis, brat predsednika vlade in pa 
Panajotis Lambris, ki bo odgovar
jal za tisk in informacije.

Kostas Stefanopulos bo notranji 
minister, Stefanakis minister za pra
vosodje, Zepas za šolstvo. Deveto- 
glu za finance, Stratos za javna 
dela, Butos za trgovino, Konofahos 
za industrijo, Jordanoglu za kme
tijstvo, Laskaris za delo, Vojatsis 
za telekomunikacije Martis pa bo 
posebni minister za severno Gr
čijo.

Naloga nove vlade nikakor ni 
lahka. Spopasti se bo morala s šte
vilnimi vprašanji, ki tarejo Grčijo 
že vrsto let in ki so se za časa 
vojaške diktature še bolj zaostri
le. Tu gre v prvi vrsti za rešitev 
hude gospodarske krize, za razpis 
referenduma, s katerim se bodo 
Grki morali izreči o ustavni obli
ki države, se pravi ali so za do
končno uveljavitev republike, ali pa 
za povratek kralja Konstantina. Mi
nistrski predsednik Karamanlis je 
bil s tem v zvezi na zadnjih vo
litvah dokaj nejasen in z mnogih 
strani so ga obtožili, da skrivaj 
pripravlja povratek izgnanega kra
lja. Javnost zahteva od nove vla
de, da reši tudi vprašanje Cipra, 
ki ga je državni udar, ki so ga or
ganizirali atenski polkovniki, vrgel 
v kaos. Vojaška vlada ni imela 
dovolj moči, da bi se uspešno po
gajala s Turčijo, ki je vojaško po
segla na otoku, da bi «zaščitila» 
pravice ciprskih Turkov, v resniči 
pa, da bi si zagotovila oblast nad 
čim večjim delom otoka.

V zvezi s ciprsko krizo je bil 
danes zjutraj v Londonu sestanek 
med nadškofom Makariosom in za
časnim predsednikom Kleridesom, 
ki je pred nekaj urami prispel s 
Cipra. Po mnenju začasnega pred
sednika bodo pogovori z Makario
som dokaj dolgi in zapleteni, ni pa 
hotel dati nobene izjave o bodočnosti 
Cipra ali o vprašanju prdesedstva. 
Pred svojim odhodom iz Nikozije je

spz'ejela časnikarje in fotografe. Oba 
se bosta jutri sestala z britanskim 
zunanjim ministrom Callaghanom, s 
katerim bosta proučila položaj na 
Cipra in morebitni razvoj krize.

Na IX. kongres Zveze mladine Jugoslavije so prispele številne tuje delegacije,
velikim zanimanjem

ki sledijo razpravam
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ODKRITI STANOVANJI, V KATERIH NAJ BI SKRIVALI UGRABLJENCE

Policija za petami ugrabiteljem 
mladega industrijca Luccbinija
Tri osebe aretirane v Milanu, ena v Trevisu - Iščejo mladega zločinca iz Cremone in njegovega 
nemškega pajdaša, ki sta baje organizirala ugrabitev Luccbinija - Osvobojen F. Segafredo

BOLOGNA, 21. — Pozno ponoči 
so ugrabitelji osvobodili mladega in
dustrijca Francesca Segafreda. Na
šla ga je patrulja cestne policije 
na avtocesti Firence - Bologna v bli
žini kraja Pian del Voglio. Po ne
uradnih vesteh je njegavo družina 
plačala od 800 milijonov do milijar
de lir odkupnine za njegovo svobo
do. Po osvoboditvi je njegova mati 
na tiskovni konferenci izjavila, da je 
bila vsota dokaj visoka in da pred
stavlja odkupnina veliko gospodar
sko žrtev za družino Segafredo.

Policijski agenti, ki so ga našli 
v parkirišču ob kraju Pian del Vo
glio, so dejali, da je bil mladenič 
zvezan in da so mu nalepili obliž 
čez oči in čez ušesa. Bil je, kot 
pravijo, pod šokom in na njem so 
bila jasno vidna znamenja udarcev. 
Sam je izjavil, da so ga večkrat 
pretepali in da so mu, preden so 
ga osvobodili, vbrizgali uspavalno 
sredstvo ali pa mamilo. Dejal je 
tudi, da je v štirih dneh jedel samo 
sendviče. Kljub dokajšnji šibkosti, 
je mladi Segafredo povedal, kako 
so ga ugrabili. Ko je prišel pred 
vhod vile, v kateri stanuje z dru
žino, sta se mu približala dva mlaj
ša človeka, ki sta bila oborožena s 
samokresi. Začelo se je suvanje in 
prerivanje, nakar so jima prihiteli 
na pomoč še trije ugrabitelji in ga 
odpeljali. Segafreda so po zasliša
nju na policiji odpeljali v zasebno 
kliniko, kjer se bo zdravil, dokler 
si ne bo opomogel tako od živčne 
izčrpanosti kot od pretepanja.

I>'

Izraelske oblasti so izgnale z zahodnega brega reke Jordana Abu Ito, Alfreda Tabasija, Hano Naserja in Ab- 
dela Razaka Ondo, češ da niso hoteli pomagati okupatorjem, da bi pomirili položaj v Cisjordaniji, ki se iz 

dneva v dan, spričo študentskih neredov, zapleta. Štirje Palestinci m bili izgnani na libanonsko ozemlje

Policija je medtem pospešila pre
iskave, ki temeljijo v največji meri 
na vrvi, s katero je bil Segafredo 
zvezan, na obližu, s katerim so mu 
pokrili oči in ušesa ter na zaboju 
steklenic vina

Preiskava o ugrabitvi sina indu
strijca Luccbinija iz Brescie pa je 
kot kaže na dobri poti. Policija je 
aretirala celo vrsto oseb, ki so za
pletene v ugrabitev Giuseppa Luc- 
chinija. Iščejo tudi 31-letnega Al
berta Antonellija iz Cremone, ki 
je, kaže, eden glavnih krivcev. Ka
ko je policija prišla do Antonellija, 
o katerem baje obstajajo upravi
čeni sumi, da gre za enega od Luc- 
chinijevih ugrabiteljev, ni prav 
jasno. Kaže, da je policija pokazala 
njegovo sliko lastniku stanovanja v 
Vicenzi, kjer naj bi držali mladega 
Luccbinija uklenjenega ter lastniku 
agencije, pri kateri so ugrabitelji 
najeli dostavno vozilo, v katerem so 
odpeljali Luccbinija. Stanovanje v 
Vicenzi so baje dali v najem mla
demu, elegantnemu človeku ki je 
pokazal vozniško dovoljenje nekega 
Baldassarreja Viganoja iz Cremone. 
To vozniško dovoljenje pa so ne
znanci 16. septembra ukradli v u- 
radu za promet v Cremoni. Prav 
tistega dne so opazili pred po
slopjem, kjer se nahaja prometni 
urad, avto BMW z nemško evidenč
no tablico. Isti avto je policija za
plenila pred stanovanjem Antonel
lija v Ul. Ghinaglia 65 v noči med 
3. in 4. novembrom. V njem so dobili 
brzostrelko z 38 naboji, pet krink 
in radijski oddajnik in sprejemnik. 
Avto je ìdìI last nemškega državlja
na Wolfganga Kummrerja iz Miinch- 
na. Policija je tudi ugotovila, da je 
Kummrer velik prijatelj Antonellija. 
Sodniki so proti obema izdali za
porno povelje.

Sodelovanje med kvesturami v 
Milanu, Padovi, Trevisu in Vicenzi 
je privedlo tudi do odkritja stano
vanja v Milanu, v Ul. Catone, kjer 
je policija aretirala moškega in dve 
ženski. V stanovanju so baje dobili 
jasne dokaze, da je služilo kot ječa 
za eno ali za več oseb. Stanovanje 
je v elegantnem mestnem predelu, 
v poslopju, kjer stanuje nekaj u- 
glednih milanskih profesionistov, ki 
so izjavili policiji, da niso v tem 
času nikoli opazili nič sumljivega. 
V stanovanju so kot kaže našli 
vrsto ponarejenih potnih listov, la
sulje in pisalni stroj. Kaže, da je 
ena od aretiranih žensk bila Anto- 
nellijeva ljubica. Tudi o tem. kako 
so prišli do tega stanovanja, niso 
predstavniki kvesture v Milanu 
rekli nič podrobnega.

Kar zadeva aretacijo Spinata v 
Vicenzi pa so pri njem po še ne
potrjenih vesteh našli kopije pisem, 
ki so jih ugrabitelji pisali družini 
Lucchini. Tako njega kot tri osebe, 
aretirane v Milanu, dolžijo za se
daj posesti orožja . in ponarejenih 
dokumentov, ne pa ugrabitve.

Operacijo, ki je pripeljala do od- 
kritia obeh stanovanj v Milanu in 
v Vicenzi, vodi Li Donni, šef kri
minalistične policije v Milanu, ki 
je dejal, da doslej ni bilo časa, 
da bi do podrobnosti proučili mate
rial, ki so ga odkrili.

letih. Živo srebro je doseglo kar i banj in ugotovil, da so v nekaterih
državah Evrope še vedno ostanKi__ — «nrtfooicHčnih41,2 stopinje v senci. Prejšnji 

kord so dosegli leta 1946, ko so za
beležili 42,2 stopinje. V bolnišnice 
so sprejeli več primerov bolnikov, 
ki jih je zaradi izredne vročine ob
šla slabost.

MILAN, 21. — Namestnik držav
nega pravdnika dr. Viola je izdal 
deset sporočil o sodnem postopku, 
ki zadevajo preiskavo o bankrotu 
sicilskega finančnega mogotca Mi- 
cbeleja Sindone. Prihodnji teden bo 
sodnik po vsej verjetnosti formali
ziral postopek.

Kongres ZSMJ
(Nadaljevanje s 1. strani)

socialistične samoupravne akcije. 
Prva naloga je ustanovitev osnov
nih in občinskih organizacij zveze 
v vseh občinah, kjer to še ni bilo 
storjeno. V sklepnem delu poročila 
se je Azem Vlasi ozrl na medna
rodne dejavnosti mladinskih orga
nizacij, na položaj na svetu in na 
pojave zatiranja demokratičnih gi-

preteklosti fašizma, neofašističnih 
krogov in sile, katerim popuščanje 
napetosti ne ustreza.

Vlasi se je ozrl tudi na stalno 
odlašanje in neizvajanje mednarod
nih pogodb o zaščiti pravic manj
šin v Avstriji in Italiji in ugotce 
vil, da tako ravnanje ne koristi 
ustvarjanju ozračja zaupanja, pri
jateljstva in dobrososednega sode
lovanja. «Mi pozivamo prijateljske 
organizacije v teh državah, s ka
terimi imamo tradicionalno dobro 
sodelovanje, da odločno nastopajo 
za zaščito pravic nacionalnih manj
šin v lastnih državah. Manjšine mo
rajo biti most prijateljstva in do
brososednega sodelovanja in ne de
javnik ločitve», je ugotovil Azim 
Vlasi. Na kraju svojega poročila je 
Vlasi poudaril, da mora biti kongres 
kongres akcije, kajti stališča in do
govori veljajo samo toliko, kolikor 
stvarno postanejo konkretna prak
sa. Kongres se je popoldne nada
ljeval z razpravo o poročilu in dru
gih kongresnih dokumentih, jutri pa 
bo nadaljeval delo v komisijah.

MEDNARODNO TIHOTAPSTVO S TOBAMI IZDELKI

V Brindisi ju ure tiru na 
tihotapca s cigaretami
Boj med konkurenčnimi skupinami je terjal tudi človeške žrtve

Rekord vročine 
v Rio de Janeiru

RIO DE JANEIRO, 21. - V tem 
južnoameriškem mestu so zabele
žili najvišjo temperaturo v zadnjih

BARI, 21. — Financarji dežel
nega oddelka davčne policije so 
aretirali v Brindisiju dve osebi za 
kateri domnevajo, da sta člana 
obširne tihotapske mreže v Ita
liji, ki je tesno povezana z nekim 
tujim tihotapskim središčem. V 
sobi nekega hotela, kjer sta osum 
Ijenca prebivala, so finančni or 
gani našli dokaze o nedovoljeni 
trgovini in razpečavanju stotin ton 
inozemskih cigaret. Vrednost vti- 
hotapljnega blaga naj bi znašala 
več kot 1 milijardo lir. Pri svoji 
dejavnosti so tihotapci uporabljali 
številne ladje ter so ustvarili zelo 
učinkovito trgovsko mrežo.

Financarji so aretirali 30-letnega 
Antoniosa Pepanicolakosa iz Aten, 
ki pa je sicer kanadski državljan, 
bivajoč v Montrealu, ter 31-letnega 
Franka Palmosa, ki je tudi rojen 
v Grčiji, toda je sedaj avstralski 
državljan, ki prebiva v Sydneyu. 
Pri preiskavi v hotelu so finan
carji našli številne dokumente, ki 
dokazujejo, da sta se aretiranca 
ukvarjala s tihotapstvom cigaret. 
Zaplenili so nadalje okoli 20 mi
lijonov lir v domači in tuji valuti.

Dogodek kot tak ne bi bil po
sebno zanimiv, če ne bi šlo za zelo 
razpredeno mednarodno organizacij
sko mrežo tihotapstva s cigaretami. 
Kot je znano, je v Italiji še vedno 
v veljavi zakon o monopolu proiz
vodnje in trgovanja s tobačnimi iz
delki. Ta monopol bi moral praktič
no prenehati 1. 1976, toda kljub zah
tevam partnerjev EGS se položaj 
ne bo spremenil v doglednem času. 
Italijanski trg zahteva določeno ko
ličino inozemskih tobačnih izdelkov, 
ki jih tihotapci lahko nudijo po 
nižjih cenah, kot so uradne. V zad

njih časih se je tihotapstvo s ciga
retami preselilo s severa na jug_, 
ker se tihotapcem ne splača vec 
plačevati blago s švicarskimi fran
ki, temveč le z dolarji, ki iz dne
va v dan izgubljajo na svoji vred
nosti.

Financarji so našli pri preiskavi 
številne dokumente, ki dokazuje)0' 
da je šlo v tem primeru za široko 
razpredeno mednarodno tihotapsko 
mrežo. Aretirana tihotapca sta vo
dila natančno knjigovodsko službo, 
kjer so bila tudi imena kupcev vti
hotapljenega blaga.

Tudi na tržaškem ozemlju so fi
nančni stražniki odkrili pred krat
kim večji poskus tihotapljenja tobač
nih izdelkov, ki po vsej verjetnosti 
spada v okvir tihotapskih dejavnosti, 
ki imajo svoje središče v Švici. S 
tem nočemo trditi, da je bil tržaški 
primer povezan z dogodki v južni 
Italiji, poudariti pa moramo, da se 
vse to dogaja zaradi neurejenega 
italijanskega trga s tobačnimi izdelki.

Ozadje tihotapstva s tobačnimi iz
delki je polno do sedaj še nepojas
njenih dogodkov. Včasih je prišlo 
do spopadov med raznimi konkurenč
nimi skupinami tihotapcev, ki so ter
jali tudi človeške žrtve. Tako se je 
sedaj zvedelo, da je prišlo do prav
catega napada na neko ladjo, ki je 
plula med Barijem in Brindisijem. 
Skupina roparjev je prisilila povelj
nika ladje, da preusmeri vožnjo pro
ti Malti. Po mnenju finančnih straž
nikov naj bi bil aretirani Papani- 
colakos poverjenik močne mednarod
ne tihotapske organizacije, Palmos 
pa se je ukvarjal s prevozom tiho
tapskega blaga. Ne sme se prezreti 
dejstva, da ima Palmos štiri brate 
od katerih so bili trije že aretirani 
v Mesini zaradi tihotapstva.


